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GLASILO 
SOCIALISTIČNE 

ZVEZE 
DELOVNEGA 

LJUDSTVA 

Na letni konferenci osnovne 
organizacije sindikata KZ Ptuj so 
minuli petek sprejeli v članstvo 
sindikata 37 združenih kmetov. 
Pred tem je predsednik izvršnega 
odbora osnovne organizacije Dra-
go Zupanič povdaril. da so priza-

devanja za sprejem kmetov v 
sindikalne vrste tekle že precej ča-
sa, tako v občini kot v kmetijski 
zadrugi. Za članstvo kmetov v 
sindikat pa si niso prizadevali le 
sindikalni delavci, temveč tudi 
kmetje sami. 

Združeni kmetje si bodo s član-
stvom v zvezi sindikatov pridobili 
možnost vključevanja v družbeno-
politično življenje. S tem bodo 
prispevali k hitrejšemu reševanju 
svojih in širših družbenoekonom-
skih problemov, vključeni bodo v 
samoupravno in družbenopolitično 
aktivnost. 

Delo kmetov v sindikatu bodo 
vzpodbudili z ustanovitvijo sindi-
kalnih skupin v zadružnih enotah. 
Vsaka teh skupin bo imela pove-
rjenika, ki bo kmetovalce zastopal 
v izvršnem odboru osnovne orga-
nizacije. Sindikalne skupine bodo 
na svojih sestankih obravnavale 
predvsem vprašanja, ki so pomem-
bna za člane skupine. Izvršni od-
bor bo prejemal od skupin predlo-
ge in zahteve za akcije, ki bodo 
pripomogle k uresničevanju intere-
sov članov teh skupin. 

Paziti bo potrebno na dobro 
informiranost poverjenikov sindi-
kalnih skupin, saj bo le tako mo-
goče vključiti člane teh skupin v 
vsakdanje delo in življenje v 
osnovni organizaciji in zadrugi. 

JB Sindikalne knjižnice tudi kmetom 

Čestitke Branku Gorjupu za viso-
ko priznanje 

Zlataplaketa 
Branku Gorjupu 

Branko Gorjup, diplomirani po-
litolog. glavni direktor Kmetijske-
ga kombinata Ptuj, je pred dnevi 
prejel Zlato plaketo gospodarske 
zbornice Jugoslavije. Visoko priz-
nanje so mu podelili za dosedanje 
dosežke na področju gospodar-
stva. 

Iskreno čestitamo! 
JB 

DAN JLA 

Pester program 
prireditev 

Ob letošnjem prazniku Jugoslovanske ljudske armade bo v ormoški 
in ptujski občini toliko različnih prireditev, da bo lahko vsak občan 
obiskal vsaj eno. V ormoški občini bodo na primer pripravili proslave v 
krajevnih skupnostih in osnovnih šolah, osrednja proslava pa bo 21. 
decembra ob 16. uri. Poleg tega bodo v osnovnih šolah Velika Nedelja, 
Tomaž, Miklavž in Središče pripravili razstave o življenju in delu v 
Jugoslovanski ljudski armadi ter razstave likovnih in literarnih del 
učencev. Odrasli se bodo pomerili tudi v streljanju s pištolo, vojaško 
puško in zračno puško. Omeniti velja seveda še tradicionalno prireditev v 
okviru praznovanja 22. decembra — pohod mladine, članov Zveze 
združenj borcev NOV, pripadnikov teritorialne obrambe, JLA in ostalih, 
ki bo 21. decembra. 

V ptujski občini bodo šole obeležile praznik naših oboroženih sil s 
pnložnostmmi razstavami, vključile se bodo v tekmovanje za najboliše 
literarno in likovno delo, ki slednjemu bodo pritegnili tudi otroke ptujske-
ga vzgojno varstvenega zavoda, mladinci, borci, vojaki in predstavniki 
Zveze rezervnih vojaških starešin pa bodo od 17. do 19. decembra 
obiskovali šole. Tudi Ptujčani bodo izvedli strelska tekmovanja, ekipe 
družbenopolitičnih organizacij in obeh družbenopolitičnih skupnosti pa se 
bodo pomerile še na skupnem tekmovanju. 

V vojašnici Dušana Kvedra-Tomaža bodo organizirali ogled 
orožja in tehnike JLA 20. decembra za osnovnošolce iz obeh občin, dan 
kasneje pa še za učence srednjih šol. Seveda so na ogled vabljeni tudi 
ostali občani, ki jih to zanima. 

Na sam praznik, torej 22. decembra, bo komandant ptujske 
vojašnice sprejel delegacijo pionirjev in mladincev, zatem pa bo svečani 
zbor vojakov za vse občane. 

Osrednja proslava bo v ptujski občini 21. decembra ob 18. uri v 
areanjeSolskem centru, kjer bo slavnostni govornik Gorazd Zmavc, 
sekretar predsedstva OK ZKS Ptuj. Kulturni program bodo pripravili 
učenci osnovnih šol Olga Meglič in Tone Znidarič, učenci srednješolskega 
centra in vojaki. Na slovesnosti bodo podeljena tudi priznanja. 

Organizatorji vseh prireditev v občinah Ormož in Ptuj so prepričani, 
da bo odziv delovnih ljudi in občanov velik in jih seveda vabijo, da se jih 
udeležijo. N.Dobljekar 

Sestali so se zbori 
skupščine občine Ormož 

v ponedeljek, 10. decembra popoldne se je v Ormožu sestal 
družbenopolitični zbor SO Ormož. Delegati so najprej obravnavali 
poročilo o razmerah na področju svobodne menjave dela v občinski zdrav-
stveni skupnosti Ormož v letu 1984. Posebno angažirano so razpravljali o 
osnutku resolucije o politiki uresničevanja usmeritev družbenega plana 
SRS v letu 1985 in o osnutku smernic za družbeni plan občine Ormož za ob-
dobje 1986—1990. Nadalje so obravnavali še družbeni dogovor o skupnih 
osnovah in merilih za oblikovanje in delitev sredstev za OD v SRS, osnutek 
odloka o sestavi in nalogah sveta občine Ormož in odlok o spremembi 
odloka o organizaciji in delovnem področju upravnih organov in 
strokovnih služb SO Ormož, sprejeli pa so tudi 7 sklepov o raznih imeno-
vanjih. 

V torek, 11. decembra, prav tako popoldne, pa sta se na ločenih sejah 
sestala še zbor združenega dela in zbor krajevnih skupnosti SO Ormož. 
Obravnavala sta vsa tista vprašanja, ki smo jih že navedli na DPZ, v skladu 
s svojimi pristojnostmi pa sta obravnavala še osnutek odloka o spremem-
bah in dopolnitvah odloka o odškodnini zaradi spremembe namembnosti 
kmetijskih in gozdnih zemljišč v občini Ormož, kar so povezali s 
spremembami dogovora o skupnih osnovah in merilih za določitev 
odškodnine za območje SRS, kjer so združili obe fazi postopka. Zbor 
krajevnih skupnosti pa je obravnaval še osnutek odloka o prekrških zoper 
javni red in mir ter varstvu pred hrupom v naravnem in bivalnem okolju v 
občini Ormož. — u 

Ivanu Potrču nagrada Avnoja 
Na dan pred letošnjim praznikom republike je odbor za podelitev na-

grad Avnoj sporočil imena letošnjih dobitnikov nagrad Avnoja. Za ustvar-
jalnost in delo splošnega pomena za razvoj SFRJ je letos prejelo nagrade 
Avnoja 18 posameznikov in organizacij, ki jih je odbor izbral izmed 104 
predlogov z osmih področij dejavnosti v skladu z določili zakona o nagradi 
Avnoj. 

Med letošniimi nagrajenci sta le dva iz SR Slovenije. Naš roiak Ivan 
Potrč, socialni pesnik, pripovednik in dramatik, je prejel nagrado Avnoja 
za književnost. Drugi dobitnik nagrade Avnoja iz SRS pa so Titovi zavodi 
Litostroj, Ljubljana, za izjemne uspehe na področju strojegradnje. 

Ivanu Potrču v imenu vseh naših bralcev prisrčne čestitke! Čeprav 
njega in njegova dela naši bralci dobro poznajo, bomo vseeno poskušali 
kaj novega povedati o njem, kot o dobitniku enega najvišjih jugoslovan-
skih priznanj, v prihodnji številki. Obljubil je namreč, da pride 14. 
decembra v Ptuj. 

F 

NOVOLETNO PRAZNOVANJE 
PREDŠOLSKIH OTROK 

Le še dobra dva tedna nas loči od začetka prireditev, ki jih bomo tudi 
letos pripravili za otroke, oziroma za naše najmlajše. Dedek Mraz je tako-
rekoč pred vrati, žal pa še vedno z na pol praznim košem, ker pač darila 
nekaj stanejo in je zanje potrebno odšteti določeni znesek. Tega pa 
občinska zveza prijateljev mladine v Ptuju žal sama nima in si ga mora 
zagotoviti prek drugih virov. Najpomembnejši je prispevek delovnih 
organizacij, to je tisti denar, ki ga vplača vsak delavec — letos 95 dinarjev. 
Mnogi so to nalogo, ki izhaja iz ustreznega podpisa samoupravnega 
sporazuma že opravili, nekateri pa denarja še niso nakazali. Vse tiste bi 
radiijpozorili, da bo Novo leto kmalu in da otroci že težko čakajo na svoje-
ga Dedka Mraza. Ne razočarajmo jih! Sredstva nakažite na žiro račun 
52400-746-83-80235 — Občinska zveza prijateljev mladine Ptuj. 
MaiCki vam bodo zato zelo hvaležni. 

mš 

Slovesnost 
pri Veliki Nedelji 

Za praznik republike so pri Veliki Nedelji odprli prenovljeno in 
dozidano šolo, ki je v ponos celotni ormoški občini in tudi eden prvih 
rezultatov skupnih prizadevanj krajanov te občine. Na slavnostni seji 
zborov občinske skupščine in na slovesnosti pred šolo so podelili tudi 
plakete občine Ormoi in priznanja najzaslužnejšim za uspelo izvedeno 
akcijo. Otvoritveno vrvico je prerezal Vlado Oibolt, nekdanji ravnatelj te 
šole. 

mš 

PREDSEDSTVO OK ZKS PTUJ 

Dogovor o aktivnostih 
do konca leta 

Ko je občinski komite ZKS Ptuj na seji v novembru ocenil aktivnosti 
ob razpravah o predlogu sklepov 13. seje CK ZKJ v osnovnih organiza-
cijah ZKS, je sprejel tudi vrsto konkretnih ugotovitev in sklepov. Kako 
uresničevati te sklepe, je bila glavna točka dnevnega reda seje predsedstva 
OK ZKS Ptuj, ki se je sestalo, 10. decembra v Ptuju. Dogovorili so se 
predvsem za tiste aktivnosti, ki jih je treba opraviti do konca letošnjega 
leta oziroma*do 16, decembra, ko se bo sestal občinski komite ZKS na 
svoji 25. seji in kritično ocenil lastno delo in delo posameznih članov 
komiteja. 

Komisija za organiziranost, razvoj, kadrovsko politiko in 
usposabljanje je že pripravila pregled tistih osnovnih organizacij, ki že 
dalj časa slabo delajo in se nalogam ne odzivajo. Komiteju bo predlagala 
ustrezne kadrovske zamenjave, okrepitve, po potrebi pa tudi združitev 
posameznih OO ZKS. 

Skupina najodgovornejših nosilcev funkcij v OK ZKS bo opravila 
razgovore z vsemi tistimi člani občinskega komiteja ZKS, ki se neredno 
udeležujejo sej in sestankov OO ZKS, za katere so zadolženi, pa tudi s 
tistimi, ki sicer prihajajo na seje, vendar so pasivni, v OO ZKS pa 
zagovarjajo pristranska stališča in jih poskušala bolj pritegniti k delu, če 
ne, pa bo predlagala kadrovske zamenjave. 

Problemska konferenca ZK o delovanju delegatskega sistema je že 
sklicana za v ponedeljek, 17. decembra (o njeni sestavi poročamo na 5. 
strani). Predsedstvo je določilo tudi delegate ZK v sestavi: Stanko Lepej, 
Feliks Bagar in Jože Križančič, ki se bodo udeležili problemske konferen-
ce. Naslednji dan predpoldan se bo sestalo predsedstvo OK ZKS in 
verificiralo sklepe problemske konference, ki jih bodo delegati posredo-
vali na programski konferenci OK SZDL Ptuj, ki se bo sestala isti dan 
popoldne. 

Na seji predsedstva so se tudi dogovorili, da vodji devetih delovnih 
skupin po posameznih področjih dejavnosti skličejo v naslednjem tednu 
akcijske posvete sekretarjev osnovnih organizacij ZKS in na njih 
konkretno obravnavajo naloge, ki izhajajo iz sklepov OK ZKS in izhodi-
šča za pripravo letnih konferenc OO ZKS, ki morajo biti izvedene do 
konca januarja 1985. Te morajo praktično pomeniti nadaljevanje 
aktivnosti po 13. seji CK ZKJ, obenem pa biti tudi priprava na program-
sko sejo občinske konference ZKS Ptuj, ki bo v marcu 1985. pp 

SKUPNA SEJA IN SKUPNO 
ZASEDANJE 

Predsednik SO Ptuj Franc 
Tetičkovič je sklical za v ponede-
ljek, 24. decembra 3. skupno sejo 
vseh treh zborov Skupščine občine 
Ptuj. Na njej bodo izvedli 
nadomestne volitve delegata za 
Zvezni zbor Skupščine SFRJ 

Za tem pa bo skupno zasedanje 
Zbora združenega dela. Zbora 
krajevnih skupnosti in Družbeno-
političnega zbora, ki so ga sklicali 
predsedniki zborov. Pomembne 
točke dnevnega reda so: predlog 
resolucije o družbenem in 
gospodarskem razvoju občine Ptuj 
v letu 1985, predlog sprememb in 
dopolnitev družbenega plana obči-
ne Ptuj za odbobje 1981—85, 
prostorski del, predlog odloka o 
spremembi odloka o proračunu 
občine Ptuj za leto 1984, predlog 
odloka o začasnem financiranju 
splošnih družbenih potreb za prvo 
trimesečje 1985 in predlog odloka 
o zagotavljanju sredstev za občin-
ske blagovne rezerve za leto 1985. 

Poleg tega bodo obravnavali še 
osnutek programa dela zborov 
skupščine občine Ptuj za leto 1985 
in delovni program za prvo trime-
sečje, osnutek odloki v zvezi z 
zemljišči, namenjenimi za kom-
pleksno graditev na območju 
zazidalnega načrta Majšperk-Breg, 
volitve, imenovanja in razrešitve 
ter delegatska vprašanja, pobude 
in predloge. 

F 

Nove 
zavore iz 

Ptuia 
Ob dnevu republike so v Ptuju 

odprli novo dvorano za proizvod-
njo kolesnih zavor tovornih vozil 
iz novega tamovega B programa. 
110 članski delovni kolektiv ptuj-
skega obrata za proizvodnjo koles-
nih zavor je sicer v petih letih 
obstoja izdelal prek 125.000 zavor, 
v novi dvorani pa jih bodo že 
prihodnje leto izdelali prek 50 
tisoč. 

-OM 
Prve zavore .Servo in Dupleks iz novega B programa so si gostje lahko 
ogleaaii tk ob olvorilvi. (foto: M. Ozmec) 
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Odločitev 
ob pravem času 

Na zadnji seji Izvršilnega odbora (27. 11. 1984) so delegati sprejeli 
med drugim tudi sklep o izplačilu akontacije na račun udeležbe članic v 
skupnem dohodku banke v višini 700 mio din. Takšen sklep je določena 
novost, ki jo je izvedla zaenkrat edino naša temeljna banka. V dosedanji 
bančni praksi je bilo običajno, da se udeležba na skupnem dohodku 
banke izplačuje šele po dokončni delitvi dohodka z zaključnim računom. 
Veliko temeljnih bank v SR pa zadnjih nekaj let zaradi visokih tečajnih 
razlik niti ne dosega ostanka skupnega dohodka za udeležbo članic. Tako 
je bilo pri nas lani. Vodstvo banke se ie za takšen neobičajen predlojj 
odločilo iz več razlogov. Predvsem pa jeto omogočilo bistveno ugodnej-
še dohodkovno stanje naše banke, ki kl jub nižjim obrestnim meram od 
drugih bank, dobro posluje. S tem se bo v gospodarstvu nekoliko oblažila 
nelikvidnost in znižali stroški za obresti. Poglavitno pa je, da bo akon-
tacija na skupnem odhodku vrnjena O Z D najkasneje do 15. 1. 1985, da 
bodo le-te to lahko vključile še v celotni prihodek za leto 1984. Dokončen 
obračun pa bo opravljen kot običajno, po zaključnem računu banke, to je 
v mesecu februar ju prihodnjega leta. Poleg te vsote pa bo banka v skladu 
s programom razbremenitve gospodarstva, kot smo že poročali, 
združenemu delu vrnila tudi del vplačanih nadomestil (20 %), v višini cca 
40—50 mio din. 

Ta odločitev bo prav gotovo nekoliko oblažila letošnje težko 
dohodk.ovno stanje gospodarstva. Ocenju jemo tudi, da bo v dokončni 
delitvi ostalo še toliko skupnega dohodka za članice, da bodo lahko iz 
njega združile sredstva v sklade banke. 

V novembru je bil organiziran enodnevni seminar za delegate v 
organih upravl janja banke. Za delegate članic poslovne enote P tu j je bil 
organiziran v P tu ju . Udeležba je bila dobra, saj se je seminarja udeležilo 
30 delegatov. Kot je na začetku seminarja poudaril vodja poslovne enote 
Franc Lukman, je seminar bil organiziran predvsem zaradi velikega 
števila novih delegatov v organih banke in precejšnjih sprememb 
poslovanja na tem področju kol posledice uva jan ja dolgoročnega pro-
grama stabilizacije. 

Program seminarja, ki ga je na našo željo sestavil in realiziral 
izoDraževalni center Združene banke LB, je obsegal predvsem takšne 
teme, ki bi naj delegate usposobile za boljše razumevanje in uporabo 
podatkov pri odločanju ter za večjo odgovornost za sprejete odločitve v 
organih banke. Tako smo imeli poleg uvodne predstavitve, samoupravne 
organiziranosti, upravljanja in odločanja v bankah ter vloge delegata v 
organih banke, še: 

— Združevanje, zbiranje in usmerjanje sredstev v banki, 
— Financiranje razširjene reprodukcije in tekočega poslovanja, 
— Zunanjetrgovinsko in devizno poslovanje banke. 
Iz anket udeležencev seminarja ter razprave delegatov smo i^otovili , 

da je tak seminar bil več kot potreben in programsko ustrezen. Zal pa je 
čas (od 8. do 18. ure) bil prekratek, da bi lahko obravnavali številne 
zanimive podrobnosti s področij usmeranje sredstev, zlasti pa deviznega 
poslovanja. V poslovni enoti smo se zato odločili, da bomo za 
posamezna ožja, specializirana področja organizirali posebna posvetova-
nja . l ako predvidevamo že v začetku prihodnjega leta organizirati takšen 
seminar iz področja zunanjetrgovinskega in deviznega področja. Ko pa 
bodo znani tudi vsi kreditno monetarni predpisi, bomo podobno storili 
tudi za ta in še druga zanimiva področja . 

F. Lukman 

Do konca leta še precej 
sindikalnih nalog 

Na minuli seji občinskega sveta Zveze sindikatov P t u j so razpravljali 
več ali manj o zadevah, ki so jih prej premleli v predsedstvu občinskega 
sveta, njegovih svetih ali komisijah. Tako je razprava sveta le dopolnilo 
poprejšnjih razprav. 

Precej je bilo povedanega glede delovanja sindikata v občini in 
njegovi učinkovitosti. Neaktivnost sindikata je pogojena iz več razlogov: 
v malih OZD združujejo strokovne in politične razprave, premalo je tudi 
podpore za sindikalno delo od poslovodnih organov, dalje strokovnih 
služb in podobno. Na črni listi je bilo prvotno 39 osnovnih oziroma 
konferenc osnovnih organizacij, odkoder na občinskem svetu niso imeli 
podatkov o aktivnostih. Pozneje se je ta lista močno skrčila. Zanimiv je 
tudi podatek, da člani predsedstva n imajo stika z osnovnimi 
organizacijami, za katere so odgovorni. Ponekod tudi ugotavljajo, da se 
osnovnim organizacijam nalaga preveč dela in da zaradi tega ne morejo 
dobro delati. Iz tega razloga se tudi kopičijo neuresničeni sklepi. 
Vprašanje pa je tudi, kako sklepi sploh pridejo v bazo — v osnovne 
organizacije. Zato bi veljalo razmejiti odgovornost, je predlagal Ervin 
Hojker, član predsedstva občinskega sveta. Delo sindikata pa je potrebno 
konkretno in akcijsko naravnati, da bomo v bodoče lahko govorili o 
učinkovitejšem delu v Zvezi sindikatov. 

Vinko Vidic, predsednik medobčinskega sveta ZSS za Podravje , je 
razpravo o tem nadaljeval in dejal, da administrativna-birokratska ocena 
ne more biti merilo aktivnosti, ker bi potem moral reči, da je politično 
delo slabo. P a ni. Res pa je, da sindikati pot rebuje jo večjo pomoč 
skupnih služb in da je potrebno zaostriti delegatsko odgovornost. 

Erika Mihelač, predsednica sveta za vprašanje delitve dohodka in 
osebnih dohodkov pri občinskem svetu ZSS P t u j je povedala, da so v 
OZD (vsaj večini) spoznali nujnost pravočasnih razprav in aktivnosti pri 
sprejemu samoupravnih _sj30razumDv daiavnosti, ki urejajo vprašanje 
delitve osebnih dohodkov po delu in rezultatih dela. Niso redki, ki so od 
teh sporazumov preveč pričakovali in sicer povečanje osebnih dohodkov 
ne glede na rezultate dela. Potrebno je poudariti , da bodo osebni dohodki 
tudi v bodoče odvisni le od dela. Samoupravni sporazumi dejavnosti 
stopijo v veljavo prvega januar ja 1985. 

Posebej so člani sveta razpravljali o delovnih organizacijah, kjer je 
osebni dohodek pod poprečjem panoge. To vprašanje je postavljeno v 
ospredje zlasti v dislociranih obratih, ki imajo sedel izven občine. Cas je 
že, da odnose med dislociranimi obrati in matičnimi organizacijami 
dorečemo. Potrebna je večja odgovornost matičnih organizacij za 
napredek temeljnih organizacij (dislociranih obratov). Ti se mora jo 
razvijati, ne pa da životarijo v pravem pomenu besede. 

Ob koncu so se dogovorili tudi za izvedbo letnih sej osnovnih 
organizacij Zveze sindikatov in druge sindikalne naloge do konca leta. 
Rok za izvedbo letnih sej so podaljša"i do 15. j anuar ja 1985. 

MG 

Rekreacija za 
Impolove delavce 

Med organizacijami združenega dela, ki v Ptujskih toplicah 
organizirajo aktivno rekreacijo za svoje delavce, je tudi Impol iz Sloven-
ske Bistrice. Aktivna rekreacija t raja deset dni, v vsaki skupini je po 
štirideset delavcev. ,,Rekreacijo imamo vsako pomlad in jesen ," je pove-
dal Dušan Detiček, predsednik izvršnega odbora konference sindikata v 
Impolu. ,,Vsi, ki so se je udeležili, so bili zelo zadovoljni. Ker imamo 
zaposlenega referenta za rekreacijo, so vaje prilagojene telesnim 
sposobnostim posameznika." 

Impolov sindikat nameni za rekreacijo letno okrog 15 odstotkov 
svojih sredstev, polovico potrebne vsote — za vsakega dclavca stane 
rekreacija v Ptujskih toplicah 6000 dinarjev — pa prispeva delavec. Poleg 
tega prispevajo zaposleni tri dni dopusta. Sicer pa imajo Impolovi delavci 
možnost za aktivno rekreacijo tudi v Dobrni , kjer poteka ta pod 
zdravniškim nadzorstvom, stroške zanjo pa v celoti plača sindikat. 

N. D. 

PRAZNIK ZADRUGE 
IN KMETOV 

Sezona kmečkih opravil je 
končana, to pa je vsako leto tudi 
priložnost za praznik kmetijske 
zadruge P tu j in njenih članov. 
Svoj praznik povezujejo še z 
obletnico ustanovitve zadruge, 
letos je od tega dogodka minilo že 
šest let. V petek so tako delavci 
zadruge in številni kmetje napolnili 
dvorano zadružnega doma v 
Dornavi. 

, ,To je praznik vseh, ki smo 
vključeni v razvoj in organizacij-
sko p o v e z o v a n j e zasebnega 
kmetijstva na območju naše delov-
ne organizacije," je povdaril 
direktor zadruge Janez Vrečar. 

, ,Ob tej priložnosti je navada, 
da pregledamo uspehe in težave, ki 
so nas spremljale v preteklem 
kmetijskem letu, pa tudi koledar-
sko bo kmalu za nami. Danes 
lahko ocenimo le fizične rezultate 
proizvodnje, ki so v glavnem 
zadovoljivi, zlasti če upoštevamo 
vremenske in druge težave, ki so 
nas spremljale pri našem delu. V 
živinoreji smo kl jub težavam pri 
oskrbi s krmili, zlasti koruzo, 
problemov prodaje in cenovnimi 
nesorazmerji, beležili pozitivne 
količinske premike. Odkupili smo 
za 32 odstotkov več telet, mladega 
pitanega goveda do 230 kilo-
gramov smo spitali kar za 61 
odstotkov več, 480 kilogramskih 
pitancev je bilo za 3 odstotke več, 
prašičev za pet, prirejo mleka pa 
povečali za 11 odstotkov. Zal ti 
rezultati niso povečali poslovnih 
rezultatov naše delovne organiza-

cije, niti ekonomskega položaja 
zd ružen ih k m e t o v . Z a r a d i 
zakasnitve družbenih ukrepov, je 
ta iz dneva v dan slabši. Z 
z a v e s t n i m z m a n j š e v a n j e m 
dohodka smo poskušali ohraniti 
stalež osnovne črede in normalno 
proizvodnjo mesa. Položaj je v 
živinoreji ugodnejši le v prireji 
mleka, kjer se je s sprotnimi 
popravki cen sledilo proizvodnim 
stroškom. 

V poljedelstvu sta novi poljšči-
ni—pšenica in sladkorna pesa — 
dali pričakovane rezultate. Pove-
čala se je tržnost koruze, vendar 
na račun manjše prireje mesa. 
Pšenice smo letos pridelali 2.288 
ton, kar je za četrtino več od 
lanskega leta. Sladkorne pese so 
naši kmetje oddali 9.775 ton ali 36 
odstotkov več kot leto prej. Ostale 
kulture so zatajile delno zaradi 
slabega vremena in nedosledne 
realizacije pogodb. Proizvodnja 
vrtnin je bila izredno slaba pri 
kumaricah, predvsem zaradi toče. 
Kmečka jabolka so obrodila 
rekordno in tako smo odkupili 
prek 2 tisoč ton. Počasi se uveljav-
lja tudi semenarska proizvodnja, 
žal pa je slabo vreme in zakasnela 
setev letos onemogočila prve boljše 
rezultate pri ajdi. 

Trdnost odnosov z združenimi 
kmeti in pogodbenimi sodelavci 
tudi letos ni prestala nekaterih 
preizkušenj. Na eni strani smo 
beležili težave pri prevzemu in 
prodaji zelja, na drugi pa pri 
dobavi krompir ja . Dvolično 

obnašanje je vsekakor navada, ki 
jo bo potrebno v prihodnje izločiti 
iz medsebojnih odnosov. Težiti 
moramo k dolgoročnemu urejanju 
medsebojnih odnosov v proizvod-
nji, prodaji in predelavi. V to nas 
silijo tudi spremenjeni ekonomski 
pogoji. Zaradi visokih obresti je 
vedno bolj nu jno poslovanje z 
lastnim denarjem in zagotavljanje 
lastnih obratnih sredstev. To bo 
zahtevalo od vseh zaposlenih v 
zadrugi, združenih kmetov in 
pos lovn ih p a r t n e r j e v ve l iko 
prilagajanja, razumevanja za 
medsebojne probleme, da bomo 
tudi v bodoče lahko uresničevali 
zastavljene cilje. Smo na začetku 
s p r e j e m a n j a s r e d n j e - in 
dolgoročnih planov, smernice 
poslovanja za prihodnje leto smo 
že sprejeli. Te so optimistične in 
zavezujoče, saj predvidevajo 12 
odstotno povečanje organizirane 
tržne proizvodnje. Povečanje 
proizvodnje je edini izhod v času. 

ko je zaslužek na enoto proizvoda 
vse manjši. 

Pri izvajanju melioracij in 
komasacij je za nami leto, ko smo 
izvajali dela na tisoč hektarih. To 
je bil velik napor za organizacijo 
pa tudi za lastnike zemljišč, ki so 
morali prilagoditi svojo proizvod-
njo. Vendar so take spremembe 
posegi zu generacije in smo lahko 
na doseženo ponosni. Pesniška 
dolina bo do pomladi v glavnem 
končana in pravkar začenjamo 
dela ob Polskavi ." 

V nadaljevanju slovesnosti so 
podel i l i p r i z n a n j a uspešn im 
pridelovalcem hrane ter dolgolet-
nim in prizadevnih članom kolek-
tiva. Za kratek kulturni program 
so poskrbeli pevci Noneta D P D 
Svoboda Ptuj , sledila pa je letna 
konferenca osnovne organizacije 
sindikata KZ Ptu j , kjer so med 
drugim sprejeli v članstvo sindi-
kata 37 združenih kmetov. 

JB 

Utrinek s slovesnosti KZ Ptuj v Dornavi 

Ormoški obrtniki znova o svojih problemih 
Tik pred praznikom republike so se predstavni-

Ki ormoškega obrtnega združenja sestali s pred-
stavniki skupščine občine Ormož, občinske 
konference socialistične zveze in uprave za 
družbene prihodke SO Ormož. Tudi tokrat so 
razgrnili probleme, s katerimi se srečujejo vrsto 
let in za katere, kot kaže, rešitev ne bo kmalu. 
To še tem bolj, ker se po polževo uresničujejo 
tudi sklepi, sprejeti v republiškem merilu. 

Za ormoško občino se v prihodnjem letu 
predvideva, da se bo v privatnem sektorju na 
novo zaposlilo 5,3 odstotka delavcev. Kot pravi 
Edi Voljč, predsednik obrtnega združenja Or-
mož, tega ne bodo dosegli, saj obrtniki niso 
stimulirani za nova zaposlovanja. Se več: neka-
teri bodo skrčili število zaposlenih, tako vsaj 
kaže. 

Družbeni dogovor o pospeševanju drobnega 
gospodarstva sta doslej podpisali dve tretjini 
udeležencev; z ostalimi se bo potrebno še 
dogovoriti. V občini je 28 deficitarnih obrti . 
Nu jno bi potrebovali šiviljo, urar ja , RTV servis 
in še kaj . Čevljarja so v zadnjem času le dobili. 

Z tozd Gostinstvo so podpisali dogovor, da 
jim odstopijo tri prostore v spodnjem delu 
starega hotela za potrebe deficitarne obrti. 
Dogovor pa ni , ,vzdržal" , saj je le v enem 
prostoru deficitarna obrt in to čevljar, ostala 
dva je naselil Jugošped iz Dubrovnika. Pri 
obrtnem združenju so povedali, da s takim 
ravnanjem niso zadovoljni in tp tem bolj . ker so 

med prvimi bili pripravljeni na to, da po svojih 
močeh prispevajo za sanacijo temeljne 
organizacije. Tudi s samoupravno stanovanjsko 
skupnostjo občine ne najdejo skupnega jezika. 
Vsak zahteva samo odkup poslovnega prostora, 
za ureditev pa ni razumevanja. 

Edina svetla točka so poslovni prostori v 
Skolibrovi ulici, kjer so na voljo štirje poslovni 
prostori za obr tno dejavnost. Od teh je zaseden 
le en lokal, prostor, ki pa je namenjen za 
čistilnico, pa po krivdi izvajalca še ni zaseden. 

Število obrtnikov se je kliub ooveča-
nim problemom letos le povečab. Zda j je vseh 
obrtnikov v občini Ormož 148, pri njih pa dela 
168 delavcev. V letu 1983 so imeli 240 milijo-
nov dinarjev bruto dohodka, 180 milijonov 
stroškov in 60 milijonov čistega dohodka. 

Omenjeno število obrtnikov pa delijo v tri 
skupine. V prvi skupini so obrtniki, ki plačujejo 
davek, teh je v občini le 25 odstotkov. To so 
obrtniki, ki mora jo letno izdelati določeno 
število svojih proizvodov in mora jo za to delati 
več kot znaša poln delovni čas. Ti tudi dosežejo 
presežek. V drugo skupino sodijo obrtniki, ki 
glede na specifičnost svojega dela lahko reguli-
ra jo promet in ni nujno, da presegajo osebni 
dohodek. V tret jo skupino pa sodijo obrtniki, 
ki osebnega dohodka ne dosegajo. Vzroki so 
predvsem v zastarelih strojih ali v pretežno 
ročnem delu. Prisotni pa so tudi vse večji 
stroški repromateriala, terenski, prevozni 
stroški in drugo. 

Del ormoških obrtnikov, zlasti tisti gradbe-
ne stroke, pogrešajo tesnejšega sodelovanja z 
družbenim delom gradbeništva. Ne zdi se jim 
prav, da si mora jo iskati delo izven občine, 
medtem pa v občini delajo izvajalci od drugod. 
Zato predlagajo, da bi domači investitorji 
poslali ponudbe za gradbena dela vsaj na obrt-
no združenje, če že ne posameznim obrtnikom 
(gradbincem). 

Na nedoseganje osebnega dohodka pri 
obrtnikih vplivajo tudi nove obresti. Zamudne 
sedaj znašajo že 62 odstotkov, poleg tega mora-
jo različnim posrednikom (na primer obrtnim 
zadrugam) plačati od 4 d o 10 odstotkov; 
obrtniki pa tudi nimajo DUR-a. To, da nj im 
nekdo dolguje, nihče ne upošteva; obveznosti 
mora jo v roku poravnati, če ne, j im zaračunajo 
zamudne obresti. Ob takih pogojih poslovanja, 
je res težko ustvariti presežek dohodka. P o 
doseženem presežku dohodka so ormoški 
obrtniki izpod republiškega povprečja. 

Ob srečanju s predstavniki občine so tudi 
vprašali, kda j bo naprodaj prva parcela v obrtni 
coni. Zadeve se vlečejo že šest let. V tem času 
pa se je samo sprememba namembnosti zemlji-
šča podražila za 900 odstotkov. Vse to pove, da 
se je gradnja občutno podražila. Z obr tno cono 
smo zamudili, poudar ja jo ormoški obrtniki. Ti-
stim obrtnikom pa, ki so že v coni, uprava za 
družbene prihodke ne prizna stroškov gradnje 
infrastrukture in kanalizacije! 

MG 

NOVA DVORANA ZA PROIZVODNJO 
KOLESNIH ZAVOR 

V ptujskem obratu za proiz-
vodnjo kolesnih zavor Tovarne av-
tomobilov in motorjev iz Ma-
ribora, ki bo prihodnje leto pričel 
poslovati kot samostojna temeljna 
organizacija, so na slovesnosti v 
počastitev dneva republike v sredo, 
28. novembra predali namenu novo 
dvorano za proizvodnjo kolesnih 
zavor za tovarno vozil iz tamovega 
novega B programa. 

Pomembno je, da so delavci ma-
riborskega Gradisa zgradili halo s 

prek 3.0(X) kvadratnimi metri ko-
ristne površine v pičlem letu dni. 
Investicija je veljala 50 milijonov in 
pomeni nov prispevek k razvoju 
7.600 članskega kolektiva delovne 
organizacije TAM Maribor. 

Slavnostni govornik na omenjeni 
proslavi, podpredsednik izvršnega 
sveta SR Slovenije Janez Bohorič je 
med drugim poudaril, da je z novo 
proizvodno dvorano v P tu ju Tamu 
odprta nova, sodobna pot, skoraj 
izključno na podlagi lastnega 

znanja in ob sodelovanju z doma-
čimi proizvajalci. 

V imenu delovnih ljudi in skup-
ščine občine P tu j je ob pridobitvi 
čestital delavcem tudi predsednik 
izvršnega sveta SO Ptu j , J anko 
Bezjak, ki je poudaril da je to ena 
najpomembnejših investicij ma-
riborske občine na območju 
ptujske, hkrati pa izziv za mlade 
kovinarje, ki se šolajo v ptujskem 
srednješolskem centru. Čestitkam 
se je pridružil tudi Ra jko Orešnik, 

predsednik SO Maribor Tezno, za-
tem pa so najzaslužnejšim sodelav-
cem izročili priznanja in spominska 
darila — miniaturne zavore. 

V novi proizvodni dvorani so in-
stalirane naprave za proizvodnjo 
prek 100 tisoč kolesnih zavor, ven-
dar bodo v prihodnjem letu v 
skladu s potrebami izdelali le okoli 
50 tisoč zavor Dupleks in Servo. 

M . Ozmec 

Na slovesnosti v novi dvorani l a m a v Ptuju govoril podpredsedniii izvr-
šnega sveta SR Slovenije, Janez Bohorič. 

irnri pmi n «i.» elektrokovinar 
r 11 Mar.tjot rem«i,nt organiiaciia. n »d o. 

iu:si Plut. ZMlruinl tfg 11, Jiigol1««lja 
T«lefon (062) 771 051 
Trt« 33 3« yu iMP-EKO 
Ttl«r,n rMP-EKO Pilil 

Obveščamo DO in zasebne obrtnike, da bomo odprodali 
večje količine repromateriala za centralno kurjavo, vodo-
vod ter klimo in izolacijo. 

Interesenti si omenjeni material lahko ogledajo oz. ga 
kupijo 17. 12. 1984 od 12. do 15. ure v skladišču na 
zadružnem trgu. 
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USPEL REGIJSKI POSVET V PTUJU 

KOMUNIST MORA VIDETI GLOBUE 
INDAUE 

V zadnjem času je viden zasloj pri idejnopolitičnem usposabljanju 
komunistov. To se odraža v delu komunistov, kjer je opazno prešibko 
teoretično znanje in nedovoljna idejnopoiitična usposobljenost. Vzroki 
so prav gotovo (udi v metodah dela, saj marsikdaj preveč poučujemo 
in premalo usposabljamo. Zato idejnopolitično usposabljanje ne sme 
biti spremljajoča dejavnost, temveč sestavni del celotne dejavnosti 
ZK. Pristop k temu ne sme biti enostranski, „horukarski", temveč sta-
len in načrten. Kadrovati Je treba dolgoročno in se ob tem zavedati, da 
so kadri kapital, izkušnje pa nas učijo, da s kapitalom ne smemo 
razmetavati. Nihče se ni enkrat za vselej usposobil, temveč Je treba 
znanje stalno bogatiti, uveljavljati kontinuiran proces usposabljanja, 
saj se komunist mora razlikovati od drugih občanov po tem, da vidi 
globlje in dalje, pokazati mora z delom, da več zna. 

To je nekaj ugotovitev in iskrivih 
misli posvetovanja o vlogi idej-
nopolitičnega usposabljanja komu-
nistov Podravja pri krepitvi idejne 
in akcijske enotnosti ZK in o nalo-
gah nosilcev usposabljanja pri 
zagotavljanju večje učinkovitosti 
dela članov ZK, ki je bilo 26. 
novembra v prostorih SSC Ptuj . 
Posvetovanje je vodil Slavko 
Kleindienst, sekretar medobčinske-
ga sveta ZKS za Podravje, daljši 
uvod v razpravo pa je prispevala 
Brigita Kuharjeva, predstojnica 
Medobčinskega študijskega sredi-
šča politične šole CK ZKS v Mari-
boru. Med več uglednimi gosti sta 
na posvetu sodelovala tudi Stane 
Vlaj, direktor Politične šole CK 
ZKS in Marija Rupnikova, ravna-
teljica enoletne politične šole CK 
ZKS. 

V razpravi je sodelovalo nad 20 
udeležencev posveta ali 1/3 navzo-
čih. To kaže na živo zanimanje za 
temo, ki je bila dana na dnevni red. 
Med razpravljalci so bili predstav-
niki p o s a m e z n i h obč insk ih 
o r g a n i z a c i j ZKS ( s e k r e t a r j i 
predsedstev, predsedniki komisij, 
nosilci IPU), člani sveta in 
sodejavci medobčinskega študijske-
ga središča in drugi gostje. 

Sklepna ugotovitev je bila, da je 
bil posvet potreben in je dosegel 
svoj namen. Zadolžili so delovno 
skupino, da iz pripravljenega gra-
diva in razprave analizira celotno 
problematiko na tem področju in iz 
njih pripravi usmeritve, kako 
idejnopolitično usposabljanje dvi-
gniti na višjo kakovostno raven v 
spreminjanje razmer. Zato naj tudi 
udeleženci posveta, vsak v svoji ob-
činski organizaciji analizirajo sta-
nje, dosežene uspehe in vzroke za 
neuspehe. 

Udeleženci posveta so tudi 
pozitivno ocenili delo Medobčin-
skega študijskega središča politične 
šole CK ZKS v Mariboru, saj so 
ugotovili, da so tudi najbol j kvali-
ficirani dati tako oceno. 

Zavzeli so se tudi za večje poso-
dabljanje idejnopolitičnega uspo-
s a b l j a n j a in marks i s t i čnega 
izobraževanja, s poudarkom, da 
niso pomembni le programi, 
temveč tudi izvedba. 

Iz uvodnih tez in razprave povze-
mamo glavne misli in ugotovitve o 
idejnopolitičnem usposabljanju (v 
nadaljevanju IPU) v Podravju . 

TEŽAVE PRI KADROVANJU V 
VSEH O K O U I H 

Po Titovem pismu in sklepih X. 
kongresa ZKJ se je tudi v Podravju 
razmeroma hitro uveljavila nova 
koncepcija IPU v ZK in doseženi so 
bili, vsaj številčno, nadpoprečni 
rezultati, saj je šla skozi organizi-
rane oblike IPU dobra tretjina vseh 
članov ZK. V zadnjem letu pa je 
opazen resen zastoj. Udeležba pri 
vpeljanih oblikah je bila lani 
manjša za 10 % glede na predlani, 
v letošnjem letu pa je ponekod celo 
četrtinski osip. Vzroki so pred-
vsem: v velikem upadu pri spreje-
manju v ŽK, nemoč vodstev OO 
ZKS in OK ZKS pri kadrovanju v 
oblike IPU, ker ni dolgoročnega 
načrtovanja kadrovske politike v 
ZK, vpliv gospodarskih težav in 
gledanju članstva, ki često ne vidi 
smisla v lastni aktivni vlogi, temveč 
pasivno čaka , ,ka j b o ? " . 

Iz tega je moč sklepati, da je 
stanje idejnopolitičnega usposablja-
nja predvsem odsev položaja in 
vloge ZK v njihovem okolju. Ven-
dar na to ne smemo pristati, saj so 
ob l ike I P U , če so d o b r o 
pripravljene, tudi mobilizacija 
članstva in prav to nam je danes 
najbolj potrebno. 

V strukturi članstva ZK v Po-
dravju prevladujejo mladi l judje, 
poprečna starost okoli 30 let, s sta-

žem v ZK od 5 do 8 let. Ti pa lahko 
zgodovinske interese delavskega 
razreda dojamejo in se zanje borijo 
le na podlagi zavestne opredelitve, 
za kar pa je potrebna ustrezna idej-
nopoiitična usposobljenost. To je 
tudi temeljno politično vprašanje 
slehefne občinske organizacije ZK. 

Zaostrene gospodarske razmere 
prav gotovo ne spodbuja jo in mo-
tivirajo za idejnopolitično usposa-
bljanje, čeprav bi jim to v teh raz-
merah bilo najbol j potrebno. Ugo-
tavljajo, da se je dobršen del član-
stva zgubil v krogu, iz katerega 
sami ne bodo našli poti, če občinski 
komiteji ne bodo zastavili posebnih 
aktivnosti za njihovo idejnopoli-
tično osveščanje. 

V razpravi je bilo veliko pove-
danega o vseh osmih, sedaj uveljav-
ljenih oblikah idejnopolitičnega 
izobraževanja. Programi so vsebin-
sko dobri, potrebno jih je čimbolj 
aktualizirati, predvsem pa izbolj-
šati način podajanja . Teme na j pre-
davajo najbolj navdušujoči preda-
vatelji, ki bodo znali doseči tudi 
odzivnost pri slušateljih. Komunisti 
mora jo biti usposobljeni tudi za 
spopade s tistimi, ki nas topajo iz 
drugih pozicij. Gre predvsem za 
dopolnjevanje metod podajanja , 
kar je treba tudi posodobiti s 
tehničnimi pripomočki. 

Za vse oblike usposabljanja je 
najpomembnejše kadrovanje, saj 
moramo kadrovati v posamezne 
oblike po interesu članov ZK in po 
tem, za katero področje dela bomo 
člana kadrovali in usmerjali. 

S K U P N O D O G O V O R J E N E 
NAI.()(;K 

Glede na ugotovljen zastoj pri 
vključevanju v vse oblike IPU mo-
rajo organi občinskih komitejev 
ZKS takoj analizirati stanje in 
pripraviti ukrepe za izboljšanje 
vpisa v vse oblike IPU. 

Osnovne organizacije ZKS mo-
rajo pripraviti kadrovske načrte za 
lastne potrebe in ti bodo podlaga 
kadrovanja v oblike IPU. Dejstvo 
je, da ni moč zaupati odgovornej-
ših funkcij ZK članom, ki se niso 
nikoli idejnopolitično usposabljali. 

Občinski komiteji ZKS bodo 
sprejeli lastne programe IPU za 
komuniste v občini. Pri tem se naj 
oprejo na Medobčinsko študijsko 
središče v Mariboru glede prog-
ramskega in organizacijskega 
sodelovanja. M§S je izvajalec ob-
lik IPU v podravskih občinskih 
organizacijah ZK. Kjer programov 
ne morejo izvajati neposredno, se 
v ta namen povezujejo z delavski-
mi univerzami in marksističnim 
centrom Univerze v Mariboru. 

Medobčinski svet ZKS za Po-
dravje bo pobudnik ustanov.tve ko-
ordinacijskih komisij za IPU v ob-
činah, ki bodo delovale pri SZDL, 
kjer so te komisije že ustanovljene, 
pa bo pobudnik začetka delovanja. 

Občinski komiteji ZKS bodo let-
no v okviru analize IPU ovred-
notili prispevek predavateljskega 
aktiva. Predavanja v IPU so 
pomembna oblika delovanja 
komunistov, zato se mora jo v tej 
smeri še posebej angažirati vsi 
nosilci profesionalnih funkcij v 
ZK. 

Medobčinsko študijsko središče 
Maribor bo izoblikovalo in kon . 
kretiziralo zamisel študijskih se-
stankov komunistov v krajevnih 
skupnostih kot oblike IPU, 
vključili pa bi tudi tiste člane ZK, 
ki so povezani v OZD. 

Seminarja za kandidate v ZK in 
seminarja za novosprejete člane 
ZK ni moč združiti, čeprav so po-
nekod težnje v tej smeri, 

MŠS Maribor bo v sodelovanju 
z OK ZKS pripravilo analizo 
družbene uveljavitve komunistov, 
ki so končali trimesečni seminar 
teorije in prakse marksizma, 
enoletno politično šolo CK ZKS in 
šolo v Kumrovcu. FF 

Praznično slavje je bilo 
v Srednješolskem centru 

v avli srednješolskega centra v P tu ju je bila tudi 
letos osrednja občinska proslava ob Dnevu republike, 
ki sta jo pripravila skupščina občine P tu j in 
družbenopolitične organizacije. Predsednik skupščine 
Franc Tetičkovič je obudil spomin na zgodovinsko 
drugo zasedanje AVNOJA, njegov pomen in na skle-
pe s katerimi smo zasnovali novo jugoslovansko 
skupnost narodov in narodnosti, bratstva in enot-
nosti, ki so še tako pomembni za razumevanje naše 
preteklosti in za našo skupno prihodnost. V svojem 
govoru je orisal tudi današnji aktualni gospodarski in 
družbeni trenutek, ob koncu pa čestital vsem članom 
ZKJ, ki imajo letos 30 in več let neprekinjenega dela. 
Med njimi tudi najstarejšemu članu ZKJ v ptujski 
občini — upokojenemu delavcu ptujskih železniških 
delavnic Juriju SVENŠKU, ki ga je tega dne obiskala 
posebna občinska delegacija in mu s šopkom cvetja 
čestitala na njegovem domu za 52-letni staž v članstvu 
ZKJ. 80-letni Juri j Svenšek je za svoj visok partijski 
jubilej prejel tudi spominsko knjigo skupaj z ostalimi 
31 člani. 

Tako so priznanja za 30-letnico neprekinjenega 
dela v ZK prejeli: Katarina Vičar iz OS Ivan Spole-
nak, Janko Babnik iz KS Kidričevo, Stane Grabner iz 
KS Jože Potrč P tu j , Ivan Majcen iz KS Turnišče in 
Martin Petrovič iz KS Markovci. Za 40-letnico pa 

Maruša Grabri jan iz KS Turnišče, Amalija Belčič iz 
KS Boris Ziherl, Fanika Vauda iz KS Olga Meglič, 
Franc Cernivec iz KS Majšperk, Ivan Elsner iz KS 
Kidričevo, Anton Jeras iz KS Grajena, Srečko Ježov-
nik iz KS Ivana Spolenkaka, Bogomir Kostanjevec iz 
KS Hajdina , Albert Krapež iz KS Ptujska gora, 
Anton Potočnik, Jože Skerlovnik, Ivan Skočir in 
Vinko Žigman iz KS Boris Ziherl, Ciril Satej in Karel 
Žmavc iz-KS Dušan Kveder in Franc Vučak iz KS 
Franc Osojnik. Deset članov ZKJ pa je dobilo prizna-
nja še za več. kot 40-letno delo: Nada Komel iz KS 
Kidričevo, Magda Mršek, Jura j Barič, Stojan Indjič 
m Andrej Mršek iz KS Ivan Spolenak, Tončka Žig-
man iz KS Boris Ziherl, Ivan Celik in Janko Grdiša iz 
KS Olga Meglič ter Bogdan Struna iz KS Turnišče in 
kot smo že zapisali Jur i j Svenšek iz KS Heroja 
Lacka Rogoznica. 

Za dan republike so na proslavi v SŠC v Ptu ju 
nastopili še moški komorni zbor iz P tu ja pod vod-
stvom Franca Lačna, pevci in recitatorji centra ter 
gostje iz KUD , ,Zagorac" Radoboj v krapinski ob-
čini. Slednji so se predstavili z ženskim pevskim zbo-
rom, tamburaškim orkestrom, pionirsko pihalno 
godbo in s folklorno skupino. 

mš 

Za dan republike odprta prenovljena in dozidana osnovna šola 
Pri Veliki Nedelji v ormoški ob-

čini je bilo 29. novembra — ob 
Dnevu republike še posebej sloves-
no za tamkajšnj i kolektiv osnovne 
šole in za krajane. Najprej so se v 
dvorani sestali delegati občinske 
skupščine in vodstev družbeno-
političnih organizacij na slavnostni 
seji občinskih zborov, nakar so v 
neposredni bližini odprli dozidano 
in obnovljeno osnovno šolo. 

Na seji skupščine je slavnostni 
govornik — predsednik Tone 
Luskovič, orisal pomen avnojske-
ga zasedanja in Dneva republike 
ter skupnih prizadevanj za gos-
podarsko stabilizacijo. Posebej je 
poudaril, da je občina po vojni 
močno spremenila svojo podobo in 
da se je iz agrarno zaostalega 
območja razvila in še se raz\ ija v 
sodobno kmetijsko in industrijsko 

proizvodnjo in da na obeh dose-
gajo pomembne delovne uspehe. 

Na slovesni seji ormoške občin-
ske skupščine so podelili tudi 
državna odlikovanja in plakete, ki 
so jih dobili Nežka Strnad in Ivan 
Meško — medaljo zaslug za narod 
s katerima jih je odlikovalo pred-
sedstvo SFRJ. Plaketo Ormoža pa 
so prejeli Doroteja Radoš iz 
Ormoža, Marija Kačičnik iz Sredi-
šča ob Dravi in Ivo Šnajder iz 
Zasavcev. 

Po slavnostni seji je bil še kul-
turni program, ki so ga pripravili 
krajani KS Velika Nedelja, oziro-
ma njihov pevski zbor. Spregovoril 
pa je še predsednik KS Ivan Hržič 
in dejal, da so ponosni na velik 
urejen šolski prostor, ki je sodo-
bno opremljen, pridobitev pa je 
re7!iltat skupne solidarnosti delov-

nih ljudi in občanov občine Or-
mož, ki so 1. marca 1981 uspešno 
izglasovali krajevni samoprispevek 
za urejanje šolskega prostora. Prvi 
rezultat je prav prenovljena in 
dozidana osnovna šola pri Veliki 
Nedelji. V zahvalo so krajevnim 
skupnostim Ivajnkovci, Kog, Mik-
lavž, Ormož, Podgorci, Središče 
ob Dravi in Tomaž podelili plaketo 
KS Velika Nedelja. 

Dela na šoli so veljala nekaj nad 
82 milijonov dinarjev, je dejal 
slavnostni govornik na otvoritvi 
Mirko Novak — predsednik odbo-
ra za izvedbo referendumskega 
programa. Dobili so prizidek s 
skupno površino 1360 kvadratnih 
metrov in adaptirali ^.taro šolo s 
površino 1137 kvadratnih metrov. 
Tako je 355 učcnccvseda j v lepo 
urejenih in opremljenih šolskih 

prostorih, šola pa ponos občine in 
krajevne skupnosti. 

Med govorniki na j omenimo še 
predsednika republiške izob-
raževalne skupnosti Toneta Feren-
ca, ki je posebej naglasil pomen 
sodobno urejenih šolskih prosto-
rov in pohvalil prizadevne občane, 
zlasti pa tiste, ki so kakor koli 
pomagali pri sami akciji in ureja-
nju objekta. 

Tudi pred šolo je bil prisrčen kul-
turni program, ki so ga izvedli 
učenci, nakar jo je uradno predal 
namenu njen nekdanji dolgoletni 
ravnatelj Vlado Ožbolt. Sledila je 
še podelitev priznanj izvajalcem 
del in ostalim, ki jim gre zasluga 
za uspešno izpeljano veliko soli-
darnostno akcijo v ormoški občini. 

mš 
Na slovesnosti pred šolo se Je zbralo veliko število kraJano>, učencev in 
nostov. Koto: n š 

Na osrednji občinski proslavi ob Dnevu republike v SŠC v Ptuju. 

V POČASTITEV DNEVA JIA 

V Žetalah pripravljajo 
slovesnost 

Zemeljska dela pri modernizaciji cestišča v Cermožišah v dolžini 
3,2 km (cesta od Zetal do meje občine Šmarje pri Jelšah) so letošnje 
poletje opravili vojaki inženirske enote vojašnice iz Maribora. To je bila 
pomoč JI.A manj razvitemu območju Haloz. Čeprav je sprva kazalo, da 
bo cestišče moralo počakati na asfalt do prihodnje pomladi, je ugodno 

vreme, pa tudi iznajdljivost pri zbiranju finančnih sredstev, omogočilo, 
da so že zadnje dni novembra na cestišču položili prvo plast asfalta, te 
dni pa ure ja jo bankine, tu in tam robnike ter jarke. Dela izvaja Cestno 
podjetje Maribor TOZD Varstvo in vzdrževanje cest P tu j . 

Celotna naložba je stala okoli 40 milijonov din. Pri tem je velik 
delovni prispevek vojakov JLA, precej denarja pa je tudi iz vira SLO in 
DS. Poleg tega so denar za asfaltiranje združevali pri občinski skupnosti 
za ceste, nekaj so prispevale tudi delovne organizacije s celjskega in 
Šmarskega območja , pa tudi KS Zetale je primaknila milijon dinarjev iz 
krajevnega samoprispevka, del sredstev bodo zbrali še od krajanov z 
individualnimi pogodbami. 

Slovesno otvoritev modernizirane ceste bodo v Zetalah združili s 
proslavo Dneva JLA, saj se želijo krajani Zetal na ta način kar najlepše 
oddolžiti vojakom, ki so jim pomagali pri modernizaciji cestišča, ki je 
življenjsko pomembno vez tega dela Haloz s Kozjanskim. Prosvetno 
društvo Zetale in učenci osnovne šole pripravljajo za to slovesnost kultur-
ni program. f F 

SEMINAR ZA GOSTINSKE IN TURISTIČNE DELAVCE 
TER TRGOVCE 

v program aktivnosti za izboljšanje gostinsko-turistične ponudbe 
sodi tudi program izobraževanja delavcev ob delu. Program, ki ga imajo 
v temeljni organizaciji Gostinstvo Haloški biser, je zaieten in ga po 
potrebi dopolnjujejo . Zavedajo se, da bodo le tako dosegli kakovostnejši 
nivo ponudbe. 

Del teh izobraževalnih nalog bodo izvedli ludi s sodelovanjem 
turističnega društva P tu j . Pripravili so namreč dvodnevni seminar za 
gostinske in turistične delavce. Prvi del je bil že včeraj, drugi pa bo še 
danes, 13. decembra. K sodelovanju so povabili tudi trgovske delavce. 
Seminar je v hotelu Poetovio. 

Poudarek je na prenosu informacij do gosta — turista in na spoz-
navanju znamenitosti P tu j a in razvojnih možnostih turizma in gostinstva 
v občini. 

MG 

Delavci pri urejanju bankin in Jarkov ob cesti (posnetek 4. 12. 1984) 
Eoto: M. Ozmec 
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Letne programske 
seje, priložnost za oceno 

opravljenega 
v sindikatih občine Slovenska Bistrica potekajo aktivne priprave na 

letne programske seje osnovnih organizacij zveze sindikatov in konferenc. 
Občinski svet ZS je v te namene že opravil dogovor z vodstvi OOS, 
konferenc in koordinacijskih odborov sindikatov SOZD. 

Najpozneje do sredine decembra bodo vodstva sindikatov v vseh 
sredinah pripravila potrebna gradiva, ki jih bodo najpre j obravnavali 
izvršni odbori. Tako pripravljena gradiva bodo osnova za obravnave po 
sindikalnih skupinah v vseh delovnih sredinah. Medtem ko bodo morali v 
vseh OOS letne članske sestanke opraviti najpozneje do konca decembra. 

Na teh sejah sprejete sklepe in zaključke bodo posredovali občin-
skemu svetu. V prvih dneh januar ja bodo svoje seje opravili še v odborih 

sindikatov posameznih dejavnosti. Ti bodo z oceno dejavnosti in 
sprejetimi nalogami za prihodnje obdobje zaključili najpozneje do 15. 
j a n u a r j a 1985. Konec pa bo še programska konferenca občinskega 
sindikalnega sveta Slovenska Bistrica. 

Na letošnjih rednih letnih programskih sejah sindikatov bistriške 
občine bodo posvetili [ posebno pozornost predvsem ocenam dosedanjih 
delovnih dosežkov ter sprejemanju programskih nalog za prihodnje 
obdobje. Obravnavali pa bodo tudi mnoga druga vprašanja, ki so v 
interesu zaposlenih. Med njimi bodo v ospredju tudi uresničevanje 
stabilizacijskih programov, izvoznih aktivnosti v OZD, nagrajevanje po 
rezultatih dela, socialna varnost zaposlenih kot tudi družbeni standard. V 
posameznih sredinah pa bodo te seje iskoristili tudi za zamenjavo tistih 
članov odborov ali drugih organov sindikatov, ki s svojim delom, ali 
bolje rečeno nedelom, niso opravičili zaupanje sredin iz katerih so bili 
imenovali. 

Viktor Horvat 

Ptujski obrtniki so zaključili z urejanjem 
poslovne stavbe 

v predprazničen utrip so se 
vključili tudi ptujski obrtniki in to 

•s slovesnostjo, ki je bila 26. 
novembra, ko so po krajši 
svečanosti predali namenu poslov-
no stavbo v Vošnjakovi ulici 13. 
Tega dne so tudi uradno zaključili 
z ureditvenimi deli na stavbi, ki so 
jo kupili že v letu 1982. 

Ude ležence s lovesnos t i je 
pozdravil Mirko Bizjak, predsed-
nik obrtnega združenja P tu j , ki je 
govoril tudi o več kot desetletnem 
delovanju združenja. V svojevrsten 
pozdrav pa so bile povečave slik 
znanega ptujskega fotografa Stan-
ka Kosija, ki prikazujejo ptujske 
obrtnike pri delu. Kulturni po-
zdrav pa je prinesel Ptujski nonet, 
ki bo prihodnje leto nastopal pod 
pokroviteljstvom obrtnega združe-
nja Ptu j . 

Na slovesnosti je govoril tudi 
Danilo Masten, dolgoletni tajnik 
Okra jne obrtne zbornice Ptu j . 
Omenil je, da je že takoj po 
osvoboditvi nekaj obrtnikov 
entuziastov, ki so se vrnili iz 
pregnanstva in okupatorjevih ta-

borišč, ustanovilo Okra jno obr tno 
združenje P tu j , ki je takrat ob-
segalo območje sedanjih občin 
P tu j in Ormož ter del občine Mari-
bor-Tezno (del Dravskega po-
lja). Organizirani obrtniki so 
nemudoma pristopili k obnovi 
porušene domovine. Delovali so 
povsod: pri obnovi, na udarniških 
dneh ob nedeljah in praznikih na 
podeželju, pri novogradnjah; 

poseoej je poireono omeniii graa-
njo TGA Boris Kidrič Kidričevo, 
novo tekstilno tovarno, gradnjo 
mostov skupaj s pripadniki JLA in 
podobno. Največ zaslug za to ima-
jo člani, ki so obrtno združenje 
ustanovili in to: Štefan Matjašec, 
Jože Ilec, Ivan Holobar, Ivan 
Hanželič-Jovo, Alojz Neubauer, 
Martin Arnuga, Jože Vrbnjak in 
Stanko Horvat . 

Leta 1951 so bile ustanovljene 
okrajne obrtne zadruge. V Ptu ju je 
bila Okra jna obrtna zadruga 

ustanovljena leta 1951. V tem 
obdobju je bila obrt na tem ob-
močju že zelo razvita. V držav-
nem, zadružnem in zasebnem 
sektorju je bilo z .nosilci t. i. 
domače obrti tudi do 800 delavnic, 
delo pa je združevalo okrog 3000 
delavcev, pogosto tudi več. 
Relativno dobro sta bila razvita 
tudi državni in zadružni sektor 
obrti, posebej še v mestu Ptuju in 

večjih gospodarskih centrih takrat-
nega okraja , kot so: Kidričevo, 
Majšperk, Gorišnica, Ormož, 
Središče, Videm pri P tu ju . 

Za potrebe obrti so bile v P tu ju 
naslednje šole: Obrtna šola, ki je 
izobraževala delavce za vse poklice 
kovinske dejavnosti; celotno obla-
či lno in o b u t v e n o s t r o k o ; 
p r e h r a m b e n o d e j a v n o s t in 
uslužnostne dejavnosti; šola za les-
no stroko; v Ptuju pa je takrat 
deloval tudi oddelek mariborske 
šole za vodilne in vodstvene kadre 

v obrti (deloval je štiri leta). Nekaj 
let zapored pa so bili organizirani 
tudi pripravljalni tečaji in seminar-
ji za mojstrske kandidate. 

Časi v obrti pa so se spreminjali. 
Tako so v letih 1961 in 1962 bile 
ukinjene doslej specializirane 
zborn ice : o b r t n o - k o m u n a l n a , 

•gostinska, trgovska, kmetijska in 
druge. V republiki pa je bila 
ustanovljena Gospodarska zborni-
ca Slovenije. Obrt pa je ostala brez 
lastne organizacije. Nekaj časa je 
moralo preteči preden so pričeli 
ustanavljati obrtna združenja. V 
tem času se je število obratovalnic 
močno zmanjšalo. Svoje so prispe-
vali ekonomski dejavniki, večkrat 
pa tudi zgrešena davčna politika, v 
veliki meri pa tudi miselnost, da v 
razvitih ali razvitejših industrijskih 
deželah ni potrebna intenzivna 
obrtna dejavnost, razen neposred-
nih uslug kra janom oziroma 
potrošnikom. Posledice še danes 
čutimo. 

Ob koncu je poudaril, da kl jub 
sodobni tehnologiji, avtomatiki in 
računalništvu, ki si svojo pot zelo 
hitro utira, tudi na obrt v prihod-
nosti ne bi smeli pozabiti, pa tudi 
ne na še vedno klasičnega obrtni-
ka. Hitrejši razvoj obrti bo možen 
le, če se bo ta pomembna 
gospodarska dejavnost razvijala 
vzporedno in enakopravno z in-
dustrijo in ostalimi dejavnostmi. 

Nova poslovna stavba pa naj bo 
hram novih pobud in ustvarjalno-
sti. 

Slovesnost so zaključili s 
podelitvijo priznanj zaslužnim čla-
nom obrtnega združenja in sicer: 
Olgi Korošec, Ivanki Marinič, 
ZaTiVi S o l o v j e v , D r a g o t i n u 
Gregurcu, Albertu Seki in Danilu 
Mastenu. Priznanje z zlato plaketo 
pa je prejela Ivanka Krajnc. 

MG 

Utrip z otvoritvene slovesnosti foto: KOSI 

Zakaj v kinu ni 
nedeljskih matinej? 

Več naših bralcev, na zadnji skupščini kulturne skupnosti pa tudi 
delegatka iz T G A Kidričevo, nas sprašuje — zakaj ob nedeljskih 
dopoldnevih ni več kinopredstav za otroke? 

V Mestnem kinu so na osnovi ponujenega programa ugotovili, da za 
leto 1984 distributerji niso odkupili nobenega celovečernega risanega 
filma, oziroma da so vsi dosedanji filmi tako slabe kvalitete (sneženje na 
ekranu, trganje filma, manjkajoči posamezni kadri), da jih skorajda ni 
moč več predvajati. Poleg tega pa sestavljeni iz raznih dodatkov, ki so vse 
prej kot ponujena risanka iz reklamnih vitrin. Številnim filmom pa je s 
koncem leta 1983 potekla tudi licenca, zaradi česar so jih distributerji 
morali umakniti iz programa. Zaradi spora, ki je nastal med našimi film-
skimi producenti in distributerji z osrednjim ameriškim producentom 
Jugoslovani nismo odkupili dveh celovečernih animiranih filmov, ki smo 
jih prvotno načrtovali v svojih programih. In še eno dejstvo je — mimo 
katerega ni moč iti. Taki in podobni projekti, kot smo jih bili vajeni iz 
zahoda, stanejo danes tudi več kot 20.000 dolarjev. 

Tako je zaradi premajhnega interesa distributerjev ostal v zadnjih 
letih naš kinematografski spored za otroke osiromašen. Dovolj zgovoren 
je podatek, da naš odkup predvideva le pet filmov sovjetske proizvodnje. 
Upamo, da bo to osnova za spremenjeno stanje in da bodo v naslednjem 
obdobju dani pogoji za večjo skrb na področju filmov za naše najmlajše 
— ugotavljajo v Mestnem kinu v Ptuju . 

mš 
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PRED PROBLEMSKO KONFERENCO ZK 

O delovanju delegatskega sistema 
v javni razpravi o predlogu sklepov 13. seje 

CK ZKJ je bilo veliko kritičnih pripomb na 
delovanje delegatskega sistema. Te pripombe so 
bile često nasprotujoče, odvisno od delovnega 
okolja iz katerega so kritiki izhajali in od tega 
koliko so se znali poglobiti v bistvo problema. 
Ob tem so komunisti vse prevečkrat nastopali 
kot razlagalci in kritiki od zunaj, mnogo 
premalo pa so ocenjevali lastno delo, svoj 
prispevek k temu, da bi delegatski sistem bolje 
deloval, da bi bil bolj učinkovit. 

Najpogostejše kritike so letele na konference 
delegacij, ki se ne sestajajo, so oblikovane 
nesmotrno in podobno. Pri tem pa ni bilo nič 
povedanega, kako se drugače organizirati in ali 
je delegatski sistem sploh možen brez kon-
ferenc delegacij. Skoraj nič ni bilo povedanega 
o tem, kakšno pomoč so komunisti — bodisi 
kot člani SZDL ali drugih DPO, kot člani 
samoupravnih organov, bodisi kot vodilni in 
strokovni delavci — nudili, da bi konference 
delegacij resnično zaživele in delovale tako kot 
je opredeljeno. 

Drugo področje, ki je bilo predmet kritike v 
OO ZKS, so delegatska gradiva, ki da so preob-
sežna, napisana v zapletenem uradniškem jeziku 
in zato večini nerazumljiva, da zamujajo itd. 
Res je, da moramo glede priprave delegatskih 
gradiv še veliko izboljšati, tudi jezikovno, ven-
dar bo še vedno ostala in morala ostati mar-
sikatera stvar zapiana tako, da je človek brez 
ustreznega znanja ne bo v celoti razumel. Prav 

zato pa bo potrebno več prak t ične^ strokovne-
ga usposabljanja delegatov, tudi več aktivi-
stičnega dela. To smo nekoč že zelo dobro zna-
li, zlasti prva leta po osvoboditvi, če ljudje kak-
šne stvari niso razumeli, so komunisti šli med 
nje in jim dodatno pojasnjevali in prepričevali, 
da so vedeli za kaj gre in za kaj se odločajo. To 
obliko dela v okviru SZDL, sindikatov in dru-
gih DPO smo preveč zanemarili . . . 

V javni razpravi je bilo povedanih še drugih 
kritičnih pripomb na delo delegacij in delegat-
skih skupščin, zlasti skupščin samoupravnih 
interesnih skupnosti. Večina teh in podobnih 
pripomb je bilo v raznih analizah o delovanju 
delegatskega sistema v občini, krajevni skup-
nosti in organizaciji združenega dela že zapi-
sanih in povedanih, vendar se v praksi ni dosti 
spremenilo. To je tudi vzrok, da že povedano 
ponavljamo, namesto kontrole uresničevanja že 
sprejetih sklepov sprejemamo nove sklepe itd., 
kar vse dela naš sistem neučinkovit in pri ljudeh 
ustvarja občutek nemoči. Prav gotovo bi 
delegatski sistem deloval bolje, če bi družbeno-
politične organizacije dosledneje uresničevale 
svojo ustavno opredeljeno vlogo v delegatskem 
sistemu. 

Ko je občinski komite ZKS Ptuj na seji v 
novembru ocenjeval javno razpravo o predlogu 
sklepov 13. seje v OO ZKS, je prav tako ugoto-
vil, da je največ kritike letelo na delovanje 
delegatskega sistema, zato je zadolžil komuniste 
v OK SZDL, da temu vprašanju posvetijo 

posebno skrb na svoji programski seji. Le dob-
ro leto nas še loči do novih volitev v delegatske 
skupščine, zato je treba doreči poleg vsebinskih 
tudi tehnične in organizacijske .paloge. V skladu 
s tem je OK ZKS tudi sklenil, da še v decembru 
skhče problemsko konferenco ZK o delovanju 
delegatskega sistema. 

Problemsko konferenco naj bi sestavljalo 75 
delegatov, od tega po 3 delegate iz vsake občin-
ske DPO (ZKS, SZDL, ZSS, ZZB NOV, 
ZSMS), po 2 delegata iz vsake SIS, 15 delega-
tov iz krajevnih skupnosti in 25 delegatov iz 
organizacij združenega dela. Posebnega gradiva 
za razpravo ne bodo pripravljali, saj so proble-
mi na tem področju dovolj znani. Glavni namen 
problemske konference je, da udeleženci v raz-
pravi jasno in konkretno povedo: 

— kje so težave in kje vidijo rešitve za odpra-
vo težav, 

— kaj predlagajo za delegatska gradiva, da 
bodo sprejemljivejša in razumljivejša, 

— kakšno pomoč nudijo delegacijam 
strokovne službe v OZD in KS, 

— kdo naj razlaga delegatska gradiva, zlasti 
predloge sklepov. 

Poleg tega je potrebno, da problemska kon-
ferenca odgovori tudi na vse druge kritične 
pripombe o delegatskem sistemu, ki so bile 
povedane v javni razpravi o sklepih 13. seje CK 
ZKJ. 

FF 

POGOVOR Z JOŽICO ZAORAVEC 

0 USPOSABUAN JU 
KOMUNISTOV V ORMOŽU 

Na regijskem posvetovanju o idejnopolitičnem usposabljanju 
komunistov, ki je bilo v Ptuju, je sodelovala tudi Jožica Zadravec, 
predsednica komisije za idejno in teoretično delo pri občinskem komiteju 
ZKS Ormož. Zaprosili smo jo, da nam odgovori na nekaj vprašanj o 
temi, s katero je dala svoj prispevek v razpravi na posvetovanju. 

V razpravi ste pov^a l i , da je predsedstvo OK ZKS Ormož aprila 
letos razpisalo izobraževalne oblike za obdobje 1984/85. Katere so te 
oblike? 

,,Predsedstvo OK ZKS Ormož je za letošnje leto razpisalo naslednje 
oblike IPU: seminar za kandidate za sprejem v ZK, seminar za 
novosprejete člane ZK, politična šola ZK v občini, šola marksističnega 
samoizobraževanja, trimesečni seminar ,,teorije in prakse marksizma" v 
Mariboru, in politična šola CK ZKS — oddelek Maribor." 

Kako ste pristopili k uresničevanju razpisa? 
,,Ze v aprilu smo imeli posvet z referenti za idejnopolitično 

usposabljanje v OO ZKS in jih seznanili z nalogami. Poudarjeno je bilo 
da morajo spodbujati samoizobraževanje komunistov znotraj osnovne 
organizacije. Seznanili smo jih z vodenjem evidence članstva in z raz-
pisom rednih oblik IPU za šolsko leto 1984/85, skratka — jasno smo jim 
povedali, da so ,,desna roka" sekretarjev OO ZKS in da jim morajo pri 
njihovem delu pomagati. Tudi na posvetih s sekretarji OO ZKS smo jih 
skorej vsakič opozarjali na kadrovanje v redne oblike I P U . " 

In kakšen je uspeh? 
,,Zal ne najboljši. Do danes imamo samo dve prijavnici za šolo 

marksističnega samoizobraževanja in 19 slušateljev za politično šolo ZK 
v občini. Na posvetu sekretarjev OO ZKS, ta je bil 25. oktobra letos, smo 
sklenih, da mora tista OO ZKS, ki nima slušatelja za šolo 
marksističnega samoizobraževanja, kadrovati namestnika sekretarja, OO 
ZKS, ki pa nima kandidata za politično šolo ZK v občini, mora v to šolo 
kadrovati sekretarja . , . Občinska organizacija ZKS si torej prizadeva 
predvsem za kvaliteto kadrovanja v IPU. Za višje oblike, kot je enoletna 
politična šola CK ZKS in trimesečni seminar teorije in prakse marksizma, 
pa je težava pri zagotavljanju materialnih pravic . . . " 

Podobni problemi so tudi v drugih občinskih organizacijah ZKS, pa 
tudi rezultati niso dosti boljši. Kako je bilo z uresničitvijo razpisa v 
minuli izobraževalni sezoni? 

,,V sezoni 1983/84 je bila v Ormožu organizirana dopisna šola 
marksizma. Vpisanih je bilo 20 slušateljev, končalo pa jo je 10 slušateljev. 
Delni osip je bil tudi na seminarju za novosprejete člane ZK. V Kumrovcu 
smo imeli enega slušatelja, ki je to enoletno šolo uspešno končal. V tem 
šolskem letu pa je iz naše občinske organizacije en slušatelj v Mariboru v 
enoletni politični šoli CK ZKS, dva pa sta vključena v 3-mesečni tečaj 
teorije in prakse marksizma." 

To je prav gotovo uspeh, enak številčno močnejšim občinskim 
organizacijam ZKS. Koliko članov ZK povezuje občinska organizacija 
ZKS Ormož in koliko od teh je vključenih v idejnopolitično 
usposabljanje? 

„V oceni, ki smo jo napravili konec lanskega leta, smo ugotovili, da 
sta bila takrat v občini 602 člana ZK, v vseh oblikah idejnopolitičnega 
usposabljanja pa je bilo vključenih le 28 članov. Predlagali smo, da bi v 
politično šolo ZK v občini kadrovali člane OK ZKS, vendar nam to ni 
uspelo. . . " , 

Pri tem je prav gotovo treba upoštevati, da so člani OK ZKS, če 
hočejo svojo funkcijo dobro opravljati in pomagati OO ZKS, močno 
obremenjeni z delom, sočasno pa tudi morajo biti ustrezno idejno in 
politično usposobljeni. To pomeni, da se morajo intenzivno 
samoizobraževati. Enako velja tudi,z^ sekretarje OO ZKS, če hočejo 
uspešno voditi organizacije. Kako v občini usposabljate sekretarje? 

,,Pred programsko-volilno konferenco v začetku letošnjega leta je bil 
v občini organiziran seminar za sekretarje OO ZKS. Obravnavali smo: 
vlogo, organiziranost in metode delovanja ZK, vlogo in delovanje OO 
ZKS in njenega vodstva, aktualna akcijska in organizacijska vprašanja 
delovanja ZK v občini ter naloge na področju SLO in družbene 
samozaščite. Zal pa moram ugotoviti, da je bil ta seminar bolj slabo 
obiskan tako od sekretarjev kot njihovih' namestnikov." 

Večinoma so to naloge, ki jih vaša komisija sicer spremlja, pripravlja 
gradivo in usmerja, vendar jih mora izvajati celotno občinsko vodstvo 
ZKS. Ali ima vaša komisija za idejno in teoretično delo tudi neposredne 
stike z OO ZKS? 

,,Naša komisija je v lanskem letu naredila program izobraževanja v 
OO ZKS, ki je zajemal teme predvsem iz Statuta ZKS in Smeri razvoja 
političnega sistema . . . Iz zapisnikov sestankov OO ZKS smo ugotovili, 
da je večina organizacij slabo obravnavala predlagane teme iz programa. 
Zaradi tega smo v letošnjem letu dali OO ZKS proste roke, da same 
pripravijo program izobraževanja in izberejo teme, ki jih bodo obrav-
navale." 

Ste prepričani, da bodo v vseh organizacijah to izvedli? 
, ,Upam, da bomo komunisti v občini Ormož prišli do spoznanja, da 

je dolžnost vsakega člana ZK, da se aktivno vključi vsaj v eno od oblik 
idejnopolitičnega usposabljanja, če hoče uspešno delovati v raznih 
organih političnega, sam.oupravnega in delegatskega odločanja. Za člana 
ZK ni dovolj, da se udeležuje le sestankov OO ZKS in plača članarino, 
temveč mora biti povsod za vzgled drugim občanom, Ce bo to spoznanje 
prišlo v zavest večine članov ZK, bo v tem tudi viden uspeh delovanja 
naše komisije." 

Ob koncu je Jožica Zadravec še potožila, da njihova komisija za idejno 
in teoretično delo v ZK ni vsega naredila, kar bi morala in kar so si 
zapisali v program, vendar je prepričana, da bo'^- ^ uresničevanjem 
zastavljenega dela v prihodnje napravili še več. p p 

KAJ VEŠ 
O ALKOHOLIZMU 

4. nadaljevanje 

1. Kaj pomeni delirium tremens? 

Delirium tremens nastane po dolgotrajnem uživanju alkohola. Po 
navadi nastopi hitro, često pa ga pospeši kaka spremljajoča bolezen (po-
škodba, pljučnica). Traja često 3—5 dni. Bolnik drhti, ga je močno strah, 
ima halucinacije (privide) in zaposlitveni nemir. Kljub zdravljenju se lah-
ko konča s smrtjo. Po pomiritvi delirija alkoholik pije naprej, če se uspe-
šno ne zdravi zaradi alkoholizma. 

2. ZAKAJ MISLI OPITI ČLOVEK, DA BOLJE IN LAZJE DELA? 
Alkoholna pijača deluje na možgane tako, da pijani izgubi možnost 

pravilne presoje in resnično misli, da dela bolje in z večjo lahkoto. V 
resnici pa je ravno obratno. Od tod tudi številni pretepi, ki jih izzove 
pijan človek v prepričanju, d a j e močnejši in sposobnejši od drugih. 

3. KAJ POMENI V ALKOHOLIZMU TOLERANCA? 
Toleranca pomeni stopnjo odpornosti, preneseljivosti za količino 

zaužitega alkohola. Na začetku uživanja alkohola je človek že pri majhni 
količini zaužitega alkohola pijan. Odpornost pa se vedno veča. Večkrat 
slišimo, da nekateri popijejo velike količine alkohola pa navidezno niso 
pijani. To pomeni, da je njihova toleranca do alkohola postala zelo veli-
ka. Taki morajo popiti dejansko velike količine alkohola, da čutijo pija-
nost. 

4. OPiSl METODE UGOTAVLJANJA KONCENTRACIJE 
ALKOHOLA V KRVI Z UPORABO ALKOTESTA? 

V vsakdanji splošni uporabi (prometu, nezgodah . . .) je metoda z 
alkotestom. Ta je v tem, da preizkuševalec pihne v plastični balon skozi 
cevko v kateri so rumeni kristali, ki so občutljivi na alkohol. Ce je v 
izdihanem zraku alkohol, rumeni kristali pozelenijo. 

5. ZAKAJ SE VKLJUČUJE V ZDRAVLJENJE TUDI ALKOHO-
LIKOVA DRUZINA? 

V procesu razvoja alkoholizma in alkoholičnega obnašanja je postala 
bolna tudi njegova družina. Pomoč se mora nuditi celi družini Vsi mo-
rajo spoznati zakonitosti alkoholne bolezni, ker le na ta način bodo 
pomagali sebi in alkoholiku. Predvsem pa morajo spremeniti način življe-
nja in medsebojne odnose. 

6. KAKSNA JE ZAKONITOST RAZVOJA ALKOHOLIZMA 
PRI25-LETN1KU? 

V oziru do 15 in 20-letnika se alkoholizem pri 25-letniku razvija 
nadaljnjih 10 let. To pomeni, če začne uživati alkohol s 25 leti, postane 
odvisen od alkohola s 35 leti. Kot za obe prejšnji starostni skupini velja 
tudi za 25-letnika, da se odvisnost lahko razvije že prej (odvisno od zauži-
te pijače, načina življenja v tem obdobju, telesne zgradbe, spola itd. Žen-
ski organizem postane prej odvisen). Tudi tu pride med razvojem odvis-
nosti do spremembe vedenja: zanemarjanje dolžnosti, prepirljivost, sebi-
čnost, agresivnost, doživljajska otopelost itd. 

7. KAKO SE OBVARUJEMO PRED ALKOHOLIZMOM? 
OBOROŽITI SE MORAMO Z ZNANJEM, KI GA DAJE SODOB-

NA ALKOHOLOGUA, NAUCiTI SE MORAMO PREMAGOVATI 
TEZAVE, SE SPOPRIJETI S PROBLEMI IN ISKATI SPROSTITVE V 
ŠPORTU, KULTURI. ŠTUDIJU, DELU itd. ALKOHOL, KI SICER 
TRETNUTNO POMAGA SPROSTITI, ODGNATI SKRBI. TESNOBO 
itd., NE ODSTRANI VZROKOV TEZAV. KO SE MLAD ČLOVEK 
ZATEČE PO POMOČ V SREDSTVA, KI VODIJO V ODVISNOST. 
POMENI, DA ZAMUJA CAS ZORENJA OSEBNOSTI. CE HOCEMO 
POSTATI ZRELE OSEBNOSTI, MORAMO SPREJEMATI ŽALOST, 
NESREČE, VESELJE KOT NUJNE PREIZKUŠNJE. V KATERIH SE 
KALIMO. 

8. KAJ POMENI DEMENCA PRI ALKOHOLIKU? 
Demenca je posledica težkih možganskih okvar. Zanjo so značilne 

intelektualne motnje, izguba spomina in neorientiranost v času, prostoru 
in osebnosti. 

VPRAŠANJA: 
1. Koga imenujemo abstinent in kaj pomeni abstinenca? 
2. V Avstraliji živijo še zadnji ostanki nekega plemena, ki je obsta-

jalo dolgo zgodovinsko obdobje (40.000 let). Po zaslugi belega človeka, ki 
je mednje prinesel alkohol, je pleme razpadlo. Koliko časa je pleme 
obstajalo pred naselitvijo belega človeka v Avstraliji in zakaj je začelo 
propadati? 

3. Katere so najpogostejše telesne okvare zaradi prekomernega pitja! 
4. Katere so najpogostejše duševne bolezni, ki jih povzroča 

prekomerno kronično pitje alkohola? 
5. Kakšna je zakonitost razvoja alkoholizma pri 20-letniku? 
6. Ali je stopnja alkohola v krvi odvisna samo od količine zavžitega 

alkohola? 
7. Kaj pomeni ena promila alkohola v krvi, kolikšna koncentracija je 

že smrtno nevarna? 
8. Koliko na dušek popitega konjaka povzroči smrt? 
9. Ali je alkoholizem ozdravljiva bole/en? 
lU. Ali se alkohohzem zdravi v bolnišnicah .' 
Odgovori in konec drugič! Dr. Z. I. 

Motokros v zatonu 
še ena bogata sezona v avtomoto športu je za nami. Tudi pri AMD 

Ptuj imajo bogato tradicijo uspehov v motokrosu. ki so jih skozi vsa leta 
nizali znani tekmovalci brata Stanko in Milko Vesenjak, sinova Silvin in 
Darjan Vesenjak, Peter Šegula, Boris Fras, Rajko Cuš, Marjan Frangež 
in drugi, ki so kot posamezniki ali kot ekipa častno zastopali društvo in 
mesto Ptuj širom po domovini in v svetu. 

Cas pa je prinesel svoje, tako je tudi v avtomoto športu nastoj^ilo 
obdobje krize, ki je predvsem prizadel mlajše tekmovalce (dragi stroji, 
rezervni deli. gorivo, potovanja), da se ne morejo odločiti za ta popularen 
šport. Tako tudi v AMD Ptuj ostajata od številne ekipe le dva, ki še 
vztrajata, žal pa je vse manj razumevanja in vse premalo se vlaga v kadre 
in vzgojo naraščaja. Zaradi materialnih zadev so števibi tekmovalci 
odšli v druge klube in tako sta sedaj na razpotju tudi zadnja dva kar 
pomeni, da bo ta zanimivi in atraktivni šport v Ptuju izgubil svoje 
predstavnike. 

Marjan Frangež je letošnjo sezono uspešno pričel v republiški 
konkurenci v kat. 125 ccm. Nato ga je republiška komisija preraz-
poredila v zvezno tekmovanje. Nastopi v novi sredini so bili dobri, toda 
poznalo se je. da je kondicijsko slabše pripravljen saj v preteklem letu 
zaradi poškodbe ni nastopal. Ob vsem tem pa je v zadnjih dveh dirkah 
zatajil tekmovalni stroj. Ob vsem je v končni razvrstitvi na 15. mestu v 
zveznem merilu. Uspešno je tudi nastopal na dirkah v tujini in v tek-
movanju za Alpe-Adria. 

Bogomir Gajser, mlad, neizkušen toda nadarjeni tekmovalec. Ki letos 
nastopa prvič, je iz dirke v dirko kazal svoje sposobnosti. V polnem 
zagonu je mOral sezono predčasno končati, ker je odšel v JLA. V 
republiški konkurenci je v kat. 125 ccm v končni uvrstitvi na odličnem 6. 
mestu. 

V preostalih konkurencah žal Ptujčani nimamo več svojih pred-
stavnikov. Kako bo v novi tekmovalni sezoni je vprašljivo, saj ne bo tek-
movalcev, ni pa za pričakovati novih. Materialno stanje ter ostale 
okoliščine so težke, žal pa bo prikrajšano tudi športno občinstvo, ki je 
leta in leta bilo zvesti spremljevalec te atraktivne športne panoge. 

anc 

Postala sem pionirka 
V sredo je bil za nas cicibane velik Dan. Postali smo pionirji. Ta dan 

smo prvošolčki nestrpno pričakovali. Zjutraj smo prišli v šolo svečano 
oblečeni in se kot ponavadi zbrali v razredu. Po bogati malici so nam nadeli 
kapice in rutice. 

Tovarišice so nas odpeljale v Dom kulture, kjer smo dali pionirsko 
zaobljubo. Ob rojstnem dnevu naše republike smo otroci pripravili 
program. Na koncu smo dobili knjigo in pionirsko izkaznico. 

Veseli in ponosni smo odšli domov. Zdaj, ko smo pionirji nas čakajo 
nove naloge. 

Mateja SEREC, 1. c razred, OŠ Ormož 

Rejništvo - družbeno željena oblika skrbi za otroke 
Namen rejništva je, da se otrokom, ki iz 

kakršnih koli razlogov nimajo ustreznega dru-
žinskega okolja, omogoči zdrava rast, izobra-
ževanje, skladen osebnostni razvoj in usposo-
bitev za samostojno življenje in delo, pri 
osebah, ki niso njihovi starši. 

Ta oblika varstva otrok je deležna posebne 
družbene skrbi, saj je družba zainteresirana, da 
imajo vsi otroci enake možnosti za svoj osebno-
stni in telesni razvoj. 

Kdo je lahko rejnik? Občan, ki živi urejeno 
osebno življenje in se ravna po načelih sociali-
stičnega humanizma. Imeti mora seveda tudi 
urejene stanovanjske pogoje za sprejem otroka 
v rejniško oskrbo. 

V rejništvo oddaja otroke pristojni organ 
skupnosti socialnega skrbstva, lahko pa tudi 
starši sami. 

— Kdaj se odločamo za rejništvo? Kadar otroci 
ostanejo brez staršev, ali starši ne izvršujejo svo-
jih roditeljskih dolžnosti ali tega niso sposobni 
tako, da je ogrožen zdrav razvoj otrok. Otroka pa 
namestimo v rejniško družino tudi takrat, kadar 
je to potrebno za njegovo usposabljanje. 

Rejništvo traja od dneva namestitve pa do 
rejenčeve polnoletnosti ali pa se prekine prej, če 
se je še pred polnoletnostjo poklicno usposobil 
in osamosvojil. 

V občini Ptuj imajo v letu 1984 116 otrok v 
rejniških družinah. Od tega je 27 otrok v rejni-
štvu izven ptujske občine. 

Največ rejniških družin je na območju 
krajevne skupnosti Gorišnica in Markovci. V 
mestu Ptuj je le 7 rejniških družin, potrebovali 
pa bi jih veliko več. 

Rejništvo je razširjena oblika varstva in 
vzgoje otrok, je družbeno zaželeno, saj kot 
nadomestna družina zagotavlja otrokom dru-
žinsko vzgojo, kije najprimernejša. 

Organizirano in družbeno priznano rejništvo 
se je razvilo iz prvotnih oblik rejništva, ki so 
temeljile na človekoljublju v večini primerov, 
včasih pa tudi na koristi. 

Danes je rejništvo organizirano v okviru 
dejavnosti socialnega skrbstva, ki izbira rejniške 
družine, jim strokovno pomaga pri vodenju 
otrok — rejencev in zagotavlja tudi plačilo za 
stroške z rejencem. 

Rejništvo je lahko tudi poklicna dejavnost, če 
rejnik ali rejnica izpolnjujeta pogoje, ki jih 
določa samoupravni sporazum. 

Rejnik ali rejnica dobi status poklicnega 
rejnika če ima v rejniški oskrbi: 

— 3 zdrave otroke ali 
— 2 otroka z lažjimi motnjami v razvoju ali 
— 1 otroka, ki je težje ali težko moten v raz-

voju. 
V tem primeru skupnost socialnega skrbstva 

rejnika zavaruje pri Skupnosti pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja, lahko ga zavaruje 
tudi zdravstveno in seveda plačuje ustrezne pri-
spevke. 

V občini Ptuj imamo 4 poklicne rejnice, ena 
od teh bo čez 3 leta dosegla pogoje za upoko-
jitev. To bo prva ptujska rejnica. ki se bo 
upokojila kot poklicna rejnica. 

Potrebovali bi Se več rejniških družin. Posebno 
dobrodošle bi bile rejniške družine v mestu Ptuj 
in bližji okolici. 

Za sprejem enega otroka ali več v rejniško 
oskrbo se lahko prijavite v svoji krajevni 
skupnosti ali na Centru za socialno delo Ptuj . 
Ormoška c. 15. Tu se lahko tudi pogovorite o 
vsem. kar vas zanima v zvezi z rejništvom, zlasti 
še. Če razmišljate, da bi postali poklicni rejnik 
ali rejnica. 

S tem, da sprejmete otroke, katerih razvoj je 
odvisen od vaše skrbi in vzgoje, ker doma te?a 
nimajo, opravljate ne le humano delo, an p. k 
tudi družbeno koristno delo, ki vam k- iko 
omogoči tudi pogoje za pfidobite\ rrok< .ne , 
če boste rejništvo opravljali kot svt •>jkl, 

V občini Ptuj je še veliko otr; t-
bujejo vzgojo in oskrbo v rejniki. -:'uzi!., 'i, 
pa jim tega ne moremo omo; ker ui 
dovolj teh družin. Razmislit-^ i pridite na 
razgovor na Center za so ,^,no delo 
Ormoška c. 15, v sobo št. ali pa 
pismeno prijavo na isti n?' 
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Delovni dan mesarja Ivana 
Zemlja je ie pripravljena na zaslužen zimski počitek pravlako pridne 

in utrujene kmečke roke, ki so čez leto skrbele zanjo. Mir na deieli bodo 
tu m tam pozno v noč zmotila laija zimska opravila; ličkanje in luščenje 
koruze, ponekod pu tudi luSčenje bučnic in cajzanje perja. Največji 
pru;.nik na detel i pa so pravgotovo koline. 

Domači mesarji imajo v teh dneh polne roke dela. Dan za dnem se 
vrstijo koline, saj pravijo da mora biti do boiiča v tunki ie nekaj za 
mizo dati. In če so za domače pri hiši koline praznik so za mesarja 
pruvgotovo naporen delovni dan. Tako pravi v Ptuju in okolici znani 
domač mesar, 59-letni Ivan Belšak iz Vičave. Tako zaseden je bil čez 
minuli praznik republike, da nisva mogla najti prostega časa za pogovor v 
redakciji ali doma. Dan za dnem so prihajali s prošnjami, naj opravi koli-
ne pri tej ali oni hiši. Pa mi je dejal: ,,Ne bo Slo drugače, če bi radi zvede-
li kaj več o kolinah, bo najbolje da pojdete z mano. Jutri zjutraj koljem 
pri Brlekovih na Grajeni. . . „ In tako je tudi bilo. 

Megleno jutro ni dalo slutiti 
lepega vremena, pa tudi sonce je 
zelo leno vstajalo. Kljub temu sem 
bil že nekaj po sedmi uri na 
Ivanovi domačiji. Preden se je 
odpravil od doma je pogledal v 
svoja nenehna spremljevalca, dva 
velika pletena cekarja, če so v njih 
vsi noži in ostalo mesarsko orodje. 

Nekaj pred osmo so prišli ponj z 
avtomobilom in kmalu smo bili vsi 
skupaj na Brlekovi domačiji na 
Grajeni. Bežen pogled na dvorišče 
ni dal slutiti, da bodo tukaj imeli 
koline, čim pa smo odprli vrata 
hiše, je mesar Ivan kmalu ugo-
tovil, da so v glavnem že vse 
pripravili. Brlekova mama ga je 
skoraj boječe pozdravila, mu 
ponudila čaj z žganjico in žemljo 
kot ie to v navadi, pa malico od 
starih kolin in med pogovorom 
namignilu mesarju: ,,Pa hitro 
naredi Ivan, da se svinja ne bo 
preveč drla; veš težko bi mi bilo 
pri srcu vsak dan sem jo krmi-
la . . . " Kmalu so prišli še sinovi 
in snahe in ne vem kdo izmed njih 
je pol za šalo dregnil v brezbrižen 
pogovor z mesarjem: ,,Pa smo 
prišli — kaj pa pražena jetra, še 
niso gotova?" Ivan se je brž znašel 
in kot da bi imel odgovor že 
pripravljen: ,,Tako zgodaj pa še 
ne, če bi radi jedli pečena jetrca za 
.froštik', bi si jih lahko že v 
mestu kupili." Zatem je odšel v 
zgornjo klet, kjer je na ,,špor-
hetu" že vrela voda. Vzel je 
mesarsko „pištolo" in skupaj smo 
se odpravili v svinjski hlev. ,,Kje je 
ta nesrečnica?", je vprašal, ker je 
bilo več svinj. ,,Tista tam v kotu", 
je dodal eden od sinov, ,,ji bomo 
dali štrik na noge?" — ,,Hitro idi 
po malo koruze, naj ima revica 
zadnji zajtrk, da jo bomo lažje 
zvezali," je dodal mesar Ivan. 

Pa se je začelo. Svinja je kljub 
vsemu glasno protestirala, ker jo 
tako nevljudno vlečejo za noge ven 
iz toplega hleva. ,,lmaš skledo z.a 
kri?", je vprašal snaho. Nekaj 
trenutkov za tem je počilo ir 
svinja je utihnila. Brž jo je 
zabodel, snaha pa je že pristavila 
skledo, saj bodo rabili veliko krvi. 
Potem so svinjo dvignili na že 

pripravljeno mesarsko mizico in 
Ivan je zahteval mlačno vodo. 
,,Zmeraj svinjo dobro operem, še-
le potem začnem rezati dalje", je 
dejal. Medtem ko je spraševal, če 
so dobili soliter, pa plevice in če 
imajo pripravljene dovolj ajdove 
kaše za krvavice, je tu in tam 
spodil radovednega štirinožnega 
hišnega čuvaja in mačke, ki so 
zadovoljno dvigovale rep in v 
pričakovanju predle. Svinja pa je 
počasi izgubila svoj pravi izgled. 

Najprej ji je odrezal glavo, zatem 
spodnje dele tačk in že se je lotil 
kože. ,,Tu moraš biti zelo pre-
viden. Ce samo enkrat neprevidno 
vrežeš, koža ni več za prvi klas in 
je zato manj vredna", mi je sproti 
pojasnjeval. ,,Na Koteks Tobusu 
imajo radi cele kože." 

Ko je zrezal še slanino, se je lotil 
najlepših delov mesa in pri tem 
svinjo razpolovil. Vsak kos mesa 
je obesil na svoj klin, saj se mora 

pošteno ohladiti. Potem so prinesli 
krop in sharali glavo ter nogice z 
repom. Posebno pozornost je 
namenil pranju črev. 

Dela je bilo zares veliko saj je 
bila svinja težka blizu 200 kg. Pa 
nič zato, naš mesar Ivan si je 
večkrat obrisal potno čelo, pa 
vmes spekel še kakšno mesarsko 
šalo. Po obedu so pričeli 
pripravljati še ostale dobrote, ki 
pač spadajo h kolinam. Zvečer je 
prišel ,,pomagat" še zgovorni so-
sed, ki so mu brž ponudili taprvo 
klobaso, pa jo je hvaležno odklo-

nil. Domači otroci so preveč 
radovedno zrli mesarju pod roke, 
pa se jih je ta poskušal otresti na 
več načinov. Najprej je srednjega 
poslal k sosedovim po mero za 
klobase, zatem je tamlajšemu 
naročil naj brž pomete ,pod 
mesarjevimi nogami, da bodo ime-
li klobase kam zlagati . . . 

Cas je hitro mineval, čreve so 
bile kmalu polne dišeče mase in 
špala za špalo so zaokroževale 
prave domače krvavice. Potem so 
spretne Ivanove roke pripravile še 
maso za mesene klobase, pa za 
pečenice. Nasoljeno meso so polo-
žili v tunko in ga prelili s salamu-
ro, oparjeno slanino so zmleli v 
zaseko, nekaj pa so je tudi 
,,razpustili" v mast, tako da so 
dobili še ocvirke. Skratka, pozno v 
noč se je zavleklo delo mesarja Iva-
na in Brlekovi so imeli še naslednji 
dan polne roke dela, da so vse 
spravili v red. 

Sicer pa je Ivan Belšak znan po 

svojih domačih salamah, saj je do-
bil v akciji Nedeljskega Dnevnika 
kar dve visoki priznanji. Tudi 
njegovi ,,ašikoli ' ali prekajeno 
svinjsko meso v govejem kotu so 
prava specialiteta. Ptujčani so lah-
ko njegove specialitete preizkusili 
na domačih kolinah v hotelu 
Poetovio, nekaj let nazaj priprav-
lja specialitete domačih kolin tudi 
v gostišču Rozika, v kavabaru Or-
fej pripravlja Mariji Jaušovec 
posebne domače klobase , ,orfej". 
Najdalje pa je hodil klat v Turist-
hotel v Kopru, ko so imeli teden 

štajerskih specialitet. 
Kdove kje neki kolje Ivan Belšak 

danes in kje bo jutri. Zagotovo pa 
vemo, da'bodo zadovoljni povsod 
od koder bo odhajal s kolin, saj 
smo tudi mi goskušali njegove 
izdelke. Letos nfiineva 40 let, odkar 
suče mesarski nož, odkar se je 
novembra leta 1940 pričel učiti za 
mesarja pri takratnem mojstru in 
klobasičarju Francu Podgoršku na 
Bregu. Težko je reči koliko sto 
svinj je s svojimi spretnimi rokami 
spremenil v odlično domačo hra-
no. Čeprav se bliža šestemu križu 
je še trdnega zdravja in rad poudari, 
da bo klal, dokler mu bodo roke 
to dopuščale. Naj mu ob koncu 
zaželimo, da bi opravil še veliko 
kolin, saj so te del njegovega 
življenja. Pa hvala mesar Ivan v 
imenu vseh, ki ste jim kdajkoli 
pomagali pri največjem domačem 
prazniku in zdravja vam želimo ter 
mirno roko! 

M. Ozmec 

Pravgotovo je pogled na svinjsko pečenko pr^etnejši, vendar je tudi to del mesarjevega dela, pravi Ivan 
Belšak. /r . ^ (Foto: M. Ozmec) 

Dober den. Zdaj pa skoro neman več opravičila, da se nesmo tak 
dugo srečali v toten mojen rezerviranem koti. Opravičilo je edino takšno 
kak van ga boden zdaj raztotmača no velja za vse moške na toten sveti, še 
posebno za tiste seksualne stvari. Pa me dobro poslušajte: od 20 do 30 
leta starosti je moški DNEVNIK. Med 30 in 50 letom postane TEDNIK, 
med 50 in 65 letom se spremeni v MESEČNIK, po 65 leti starosti pa so 
samo še POSEBNE IZDAJE. Ker sen jaz v toti zodji kategoriji, se tak 
kak moja Mica ne smete več čuditi, če se boj poredko srečamo. Tak je 
pač s totimi stvarmi in nič se ne do pomogati. Mladostna pesem Aleluja, 
se hitro spremeni v ialostinko Lulek aja . . . 

No, pa si zdaj še kaj boj pametnega pogučimo. Bliia se kunec 
storega leta no trebalo bode inventure pri hiši narediti. Midva z Miciko 
sma ie začela s popison noj i nega inventorja. Nekak boj slabo koie, rde-
čih številk pa v bilanci neboma mela. Celo leto sma delala na grunti kak 
črna iivina. Pšenico sma odala, sladkorno peso tudi, za grozdje še zdaj 
nesma plačila dobila, zelje pa sma tudi skoro šenkala no ga pre zdaj, to 
van tak boj zaupno poven, driovni biki jejo na farmah. Jobolk smo se na 
srečo tudi rešili no jih prek naše matere kmetijske zodruge v A vstrijo no 
Italijo izvozili. Je pa ie bojše, da nam Italijani za naša jabolka svoje 
makarone dojo, kak da bi pri nas jobolka segnilila kak se je to ie večkrot 
zgodilo. Ja pač tak, da v gnilem gospodarstvi more fort naprej nekaj 
gniliti. Jebal ga na motkin štil, traktori so zdaj tudi ie tak drogi grotali, 
ke bomo začeli drgoč zemljo z motikami obračati, saj konjov, krov no 
juncof tak nega več na našem podeielji, osli pa so se itak vsi v mesta 
preselili. Da ne bi bilo pri ten košne zamere, mislin na tiste ta prove osle, 
ki še gnešji den mislijo, da kruh na asfalti zrose. 

Naj bo zadosti za gnes. Pište mi na naslov Uredništvo Tednika, Ptuj 
{Za Lujzeka.) Srečno pa ne za večno. Vaš LVJZEK. 

POGOJ ZA ZDRAVO 
STAROST 

Doseči visoko starost in ostati zdrav, to postaja danes želja večine 
ljudi. Zal se mnogim te želje ne uresničijo, saj se ljudje vse preveč ženejo 
za dosego raznih ciljev in pri opravljanju vsakodnevnih nalog, pri tem pa 
pozabljajo nase, na svoje zdravje. 

To pa ne velja za zakonca, ki ju vidite na sliki, imena niso pomemb-
na. Zapišem naj le, da je možu že 76, ženi pa kar 90 let. Živita po ustalje-
nem hišnem redu že mnoga desetletja in tudi hrano pripravljata na star 
način. Najpogosteje ajdove žgance in velik lonec bele kave s smetano. 

Zena kljub visoki starosti opravlja vsa gospodinjska dela in je dobra 
kuharica, mož pa medtem oprgivlja druga dela pri hiši, saj jih nikoli ne 
zmanjka. Ob izdatni, zdravi kmečki hrani ostajata tudi sama čila in 
zdrava, predvsem pa zadovoljna. 

Besedilo in posnetek: Samo Brbre 

Zakonca med večerjo, posnetek 17. avgusta 1984 

V KS Kidričevo 
uresničujejo načrt 

Ob tovarniškem prazniku je bila glavna pozornost gotovo namenjena 
nadaljnji posodobitvi TGA Kidričevo. Zal pa se je zelo malo vedelo o 
tem, kaj so v krajevni skupnosti naredili novega. V Kungoti so postavili 
jamborsko trafo postajo, v Apačah pa so že lani dobili javno telefonsko 
govorilnico. V naselju Kidričevo je sedaj v gradnji veliko stvari. Tako 
obnavljajo staro pekarno, TGA Boris Kidrič je za svoje delavce uredila 
avtobusno postajališče na obeh straneh, zraven pa so tudi montažne 
avtobusne čakalnice, kar je nedvomno velika pridobitev, zlasti če upošte-
vamo prometno cesto in nepregledno križišče ob TGA Kidričevo. 

Kot je dejal tajnik krajevne skupnosti Kidričevo, Franjo Majačič, je 
trenutno v prvem planu montaža in ureditev avtobusnega postajališča v 
naselju Kidričevo. Prav tako pa pripravljajo asfaltiranje poti za pešce, v 
dolžini 90 m. Približna vrednost investicije bo 750.000 din. Prav tako so 
robniki za pločnike že pripravljeni. Pločniki bodo narejeni ob najbolj 
prometnih cestah v naselju Kidričevo, tako da pešci ne bodo ovirali 
voznikov. To bo gotovo dobrodošlo ob letnem kopališču v Kidričevem, 
kjer sta v poletnih mesecih velika gneča in gost promet. 

V ta srednjeročni plan so zapisali tudi toplifikacijo naselja Kidričevo. 
Očitno pa je, da bodo dela izvajali postopoma in da se bo toplifikacija 
prenesla v drugo srednjeročno obdobje, ker primanjkuje sredstev. 

V tem srednjeročnem obdobju bi morali v Kidričevem dobiti tudi 
prodajalne plina. Gradnjo bi po sporazumu financirala LIK Savinja 
TOZD Lfc . i^tuj. To bi bila velika pridobitev za krajevno skupnost in 
okoliške kraje. V teh zaostrenih gospodarskih razmerah, ob vedno 
dražjem bcncinu. bi prodajalna v Kidričevem skrajšala pot do Ptuja, 
manj bi bilognefeitd. 

Zelja vseh krajanov v krajevni skupnosti Kidričevo je, da bi čim prej 
uresničili stvari, ki so si jih zapisali v planih, vendar pa v današnjem času 
moramo biti zadovoljni s tem, kar pač dobimo. V KS Kidričevo pa z 
redkimi izjemami teče vse po začrtanem programu. 

Danilo Klajnšek 

Grajske »znamenitosti" 
ni več 

Tale posnetek smo naredili kakšne pol ure pred tem, ko so delavci 
ptujske komunale pospravili te velike kupe listja na spodnjem grajskem 
dvorišču ali še točneje — na dvorišču restavracije Haloškega bisera. Go-
tovo je kdo izm.ed odgovornih menil, da so nam takšni jesenski ostanki v 
okras in da jih pe kaže odstranjevati. 

Pozabljamo pa, da je tudi v minulih tednih obiskalo grad veliko ljudi, 
domačinov in tujcev in da nam takšna jesenska,,znamenitost" ne more biti 
v ponos, prej v sramoto. Kdo je bil dolžan listje pograbljati in odpeljati? — 
Kot kaže, komunala! Ne bi pa bilo nič narobe, če bi za odstranitev tega 
grajskega okrasja poskrbeli tudi tisti, ki s tem delom dvorišča upravljajo, 
oziroma ga uporabljajo. Ce že menijo, da ni njihova dolžnost, da ga 
odpeljejo, bi lahko odgovorno delovno organizacijo vsaj opozorili, d a j e to 
dolžna storiti. S tem, ko so vrata restavracije zaprli, še ni rečeno, da je 
prenehala njihova skrb za čistočo in red. Bo prihodnje leto tak zapis nepo-
treben? Grajska ,,znamenitost" pred Grajsko restavrac.jo, ki pa je danes že ni več. 

Skupščina ptujskih študentov v Ljubljani 
V torek, 20.. novembra smo imeli v kletnih 

prostorih SKUC—FORUMA letno skupščino 
ljubljanskega dcld tv luba ptujskih študentov. 
,,Pravi študentski ambient," so rekli gosti rdeče 
pobarvanemu, obokanemu, malemu kletnemu 
prostoru, v katerem smo ob koncu lahko od-
maknili stole . . . 

Prisotnih je bilo 60 študentov in j;osti s Ptuja, 
in sicer Emil Mesarič, predsednik OK ZSMS, 
Tanja Nikolovski-Robinščak, predsednica Sveta 
za vzgojo in izobraževanje pri OK ZSMS; 
Gorazd Zmavc, sekretar predsedstva OK ZKS 
in Franc Vreže, sekretar občinskega sveta zveze 
sindikatov. 

Najprej smo slišali poročilo dosedanjega 
predsednika KP§ Igorja Tump)eja, nato smo 
razrešili staro predsedstvo in izvolili Vilija 
Samoborja za predsednika, Sim.ono Brlek za 
tajnico, Boruta Fekonja za blagajnika KPS V 
letu 1984/85 in člane predsedstva ter sprejeli 

plan dela za novo študijsko leto. Strinjali smo. 
se, da je ta dober, predvsem pa ga je seveda 
potrebno uresničiti. Ugotovili smo, da je KPŠ 
premalo povezan letu skupaj s Svetom za vzgojo 
tem študijskem letu skupaj s Svetom za vzgojo 
in izobraževanje OK ZSMS ustanovil ptujsko 
enoto mariborskega Študentskega servisa. Tako 
bodo lahko delovne organizacije zapolnile pred-
vsem sezonske primanjkljaje delovnih moči, 
^tudenti in dijaki pa bodo lahko na urejen način 
zaslužili kakšen dinar. 

Iz razgovora o delu KPŠ smo zaključili, da je 
to razmeroma dobro, kar pa velja le za študen-
te, ki študiramo v Ljubljani. Ptujčani, ki 
študirajo v Mariboru in stanujejo bodisi tam 
bodisi doma, sedaj niso organizirani v okviru 
KPŠ. To je nekoliko večja težava, saj pravza-
prav ne vemo, koliko mladih iz ptujske občine 
sploh študira in kje. S pomočjo računalnika 
bomo najprej skušali ugotoviti število in profile 

absolventov, kar bo vsekakor koristilo načrto-
vanju zaposlitev tako delovnim organizacijam 
kot študentom, nato pa še imena vseh ostalih 
študentov. 

Nekatere točke iz plana dela za 1984/85: 
organiziran obisk vojašnice ob dnevu JLA, 
literarni večer z Andrejem Brvarjem, okrogla 
miza o zaposlovanju, dramski večer z Igorjem 
Samoborjem in Zvezdano Mlakar, brucovanje, 
udeležba pohoda v Mostje, informativni dan v 
SŠC, vključevanje v delovne brigade . . . V 
Ljubljani bomo najeli prostor za sestajanje in 
aktivnosti, do takrat pa bomo imeli sestanke v 
prostorih RK ZSMS in se snajali pri Ruži kot 
doslej. 

Med potekom skupščine smo se podpisali tudi 
v ,,Knjigo miru", ki so jo prinesli s seboj gosti, 
in se tako udeležili akcije ,,Nikoli več vojne." 

M. C. 
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¥ kulturi denar le za najnujnejše 
Na nedavnem sestanku, ki ga je v razširjeni 

sestavi sklical odbor za razvoj dejavnosti, 
družbeno planiranje in .s\obodno menjavo dela 
pri ptujski kulturni skupnosti, j e bila osredja 
tema pogovora program kulturnili dejavnosti v 
letu 1985 m naloge, ki bi jih morali uresničiti v 
bližnji prihodnosti, ali vsaj do leta 1990. Sklica-
telji so na pobudo skleoa /borov delegatov 
skupščine kulturne skupnosti povabili tudi ne-
katere odgovorne funkcionarje, oziroma pred-
stavnike izvršnega sveta in družbenopolitičnih 
organizacij, žal pa sta prisostvovala le Dragica 
Voda — v izvršnem svetu zadolžena za področje 
družbenih dejavnosti in Janez Drevenšek — 
sekretar OK SZDL Ptuj . 

Kot so v razpravi ugotovili, je bilo tudi to-
kratno srečanje bolj tarnanje o že ničkolikokrat 
povedanih resnicah v zvezi s težavami, ki 
spremljajo zaposlene v kulturnih ustanovah in 
tistem kar je še očitnejše — vzdrževanju in 
ohranjanju nepremične kulturne dediščine, k i j e 
v nezavidljivem stanju, saj bi samo za najhujša 
dela v gradu in žitnici potrebovali prek 4 

milijarde starih dinarj^ev. Slišali smo tudi že 
znana sulišča o možnostih, ki jih imamo v 
občini, o tem da so potrebe nad finančnimi 
sredstvi, ki jih zberemo s prispevno stopnjo, da 
bi morali manjkajoči del nekomu vzeti, da bi 
morala vzdrževanje teh spomenikov financirati 
republika in podobno. 

Fnotna je bila tudi ugotovitev, da današnje 
stanje v kulturi ni zgolj odraz naših nekdanjih 
in sedanjih možnosti — temveč predvsem naše-
ga odnosa do kulture nasploh. To pa pomeni — 
kolikor je bila kultura pri srcu tistim, ki so o 
njeni usodi odločali — toliko smo zanjo storili. 
Vse pa kaže, da ne preveč. Veliko smo uredili 
na področju šolstva popravljali, gradili in 
opremljali; tudi zdravstva nismo zanemarjali 
niti otroškega varstva; razpadajo pa nam 
spomeniki, gledališče je brez najnujnejših 
tehničnih naprav in podobno. Prišli pa smo že 
tako daleč, da je potrebno nekatere programe 
začeti krčiti. Tako je že manj razstav, literarnih 
večerov in drugih prireditev v okviru kulturnih 
zavodov, da o sramotno nizkih osebnih dohod-

kih niti ne govorimp, zlasti še, da strokovno 
delo v glavnem opravljajo ljudje z visoko, višjo 
ali srednjo izobrazbo. 

Rezultat sestanka ie bil dogovor,, da je 
potrebno takoj pripraviti prioritetni program 
kulturnih dejavnosti v prihodnjem letu, oziro-
ma opredeliti naloge za naslednje srednjeročno 
obdobje, saj tistega osnutka, ki so ga delegati 
skupščine kulturne skupnosti sprejeli na zadnji 
— novembrski seji, ne be mogoče uresničiti, v 
kolikot-bonio za nepremično kulturno dediščino 
morali skrbeti zgolj sami, brez izdatnejšega 
razumevanja in pomoči celotne slovenske 
družbene skupnosti. Reševanje prostorske 
problematike Kina, Radio-Tednika in drugih 
izvajalcev pa ostaja še naprej odprto vprašanje 
— na katerega si prizadeti ne znajo odgovoriti 
sami, še manj pa, da bi lahko zagotovili potreb-
ni denar. Odbor se bo v tem mesecu sestal še 
enkrat in ponovno razpravljal o programu, 
upati pa je, da tokrat v nekoliko širšem sestavu, 
kot mu je to uspelo prvič. 

mš 

Čiščenje šolske okolice 
Tovarišica nam je povedala, da bomo naslednji dan čistili okolico 

šole. Zbrali smo se ob 9. uri pred šolo. Deklice so očistile plevel s šolskega 
vrta. Dečki smo okopali in odstrani plevel okrog dreves, ki so nasajena ob 
cesti proti naši šoli. Jaz in ntnogi drugi smo okopali grmičevje in rože. 
Pobirali smo tudi papir na zelenicah. Radi imamo čisto okolico, zato jo 
bomo večkrat čistili. Skrbeli bomo za red in čistočo. 

Kurbos Andrej , 3. a 

Dalmatinova biblija 
in Slovenci 

Letos se izteka leto 1984 in 
obenem je to 400-letnica izida 
Dalmatinovega prevoda Svetega 

pisma ali Biblije. Poleg verskih 
razsežnosti, ki jih je vnesel prevod 
v takratni še amorfen slovenski 
narod, je knjiga v resnici 
najpomembnejši dogodek v poli-
tični, kulturni in ne navsezadnje 
narodnoosvobodilni zgodovini. Ce 
sta Stritar in Levstik primerjala 
kulturo našega naroda s Prešerno-
vimi Poezijami, lahko brez vsake 
slabe vesti isto storimo, ali pa še 
bolj, z Dalmatinovo Biblio. P o 
Sloveniji so bile ob tej priliki šte-
vilne kulturne manifestacije in tudi 
naša Ljudska in študijska knjiž-
nica se je pridružila z razstavo 
, ,Dalmatinova Biblia in Sloven-
ci ." Ker imamo premalo varne 
vitrine, nismo razstavili originalne 
izdaje in druga dragocena dela s 
tega obdobja , pač pa nekaj kopij 
ter več literature, ki pojasnjuje 
kulturno vrenje 16. stoletja na 
Slovenskem. Sama razstava bo 
odprta od 14. decembra letos do 
10. j anuar ja 1985, vsak dan od 8. 
do 19. ure, v- soboto pa od 8. do 
12. ure v prostorih knjižnice. 

E . J . 

Krompir, zelje, jabolko 
- cenejša malica 

v petek smo imeli učenci 7. in 8. razreda nabiralno akcijo za šolsko 
kuhinjo. To izvedemo vsako jesen. Zato imamo vse leto cenejšo malico. 
Nam pa se doma v kleti prav nič ne pozna, da smo dali vrečko krompirja ali 
jabolk in dve ali tri glave zelja ali pet debelih čebul. 

V naši skupini nas je bilo pet. Čakala nas je zahtevna naloga: obiskati 
vse hiše od koder otroci hodijo v našo šolo. Skrbelo nas je, kako bomo to 
izvedli. Kdo vstopil prvi, pozdravil in povedal, po kaj smo prišli, kako nas 
bodo ljudje sprejeli, se bodo jezili? Vendar ni bilo tako hudo. Vse je lepo 
sleklo. 

Ko smo šli k tretji hiši, se nam je voziček, na katerem smo vozili 
pridelke, prevrnil. Ker vreče z jabolkami nismo imeli zavezane, so se nam 
vse skotalile v-potok. A v njem na srečo ni bilo nič vode, zato smo lahko 
čista in suha jabolka zopet spravili nazaj v vrečo in hitro.stopili k naslednji 
hiši. Voziček je težko obložen škripal po cesti naprej in se majal sem in t ja . 
Mi pa konjički in gonjači ob straneh. Pri zadnji hiši smo dobili največ 
pridelkov. 

Ob 14. uri smo bili že precej utrujeni, vendar veseli, da nam je akcija 
uspela. 

Cuš Natalija, 7. a, 0 § Slovenjegoriške čete, Juršinci 

Zanimiv 
»kulturni" 
december 

Mesec • december bo zelo pester 
na področju kulturnih prireditev v 
Ptuju, Ptujčani pa se bomo pred-
stavili tudi širšemu slovenskemu 
avditoriju. Poleg tega pa bosta 
Cirkovce in Trnovska vas gostila 
še odrasle pevske zbore to sobo-
to in nedeljo. V počastitev dneva 
JLA bodo v soboto nastopili v 
domu krajanov v Cirkovcah pevski 
zbori iz Majšperka, Hajdine, Haj-
doš, Leskovca, Kidričevega, 
Podlehnika, društva slepih in 
slabovidnih Franc Super P tu j , 
Draženc, P tu ja in Lovrenca. V 
nedeljo pa v Trnovski vasi pevci iz 
Vitomarc, P tu ja , Gorišnice, 
Grajene, Dornave, Destrnika, 
Markovec in Rogoznice. Za tem 
bo v počastitev slovenskega 
kulturnega praznika še nekak 
izborni nastop pevskih zborov v 
Ptuju . 

V gledališču bosta 20. in 26. 
decembra dve gledališki premieri. 
S prvo bo Peter Malec proslavil 
75-letnico življenja in 55-letnico 
gledališkega ustvar janja , večina 
igralcev v drami Johna Knittla pa 
svoj 30 in 35-letni jubilej na 
od r sk ih d e s k a h . M l a d i n s k a 
skupina Stopinje pa bo 26. decem-
bra predstavila svojo prvo premi-
ero v tej sezoni. Naštudirali so 
delo Alenke Goljevšček HISA V 
režiji Branke Bezeljak-Glazer. 
Poleg tega bodo obnovili še lansko 
uspešnico Mali strah Bav-Bav s 
katero so jih povabili na 
zaključno republiško prireditev 
Naša Beseda 84. Ptujčani — ples-
na skupina T—4 pa nas bodo 
predstavljali še na dnevih plesa v 
Cankarjevem domu v P tu ju . 

Včeraj, 12. decembra pa smo si 
v Ptuju lahko ogledali nastop 
Mestnega gledališča ljubljanskega 
s predstavo Alenke Goljevšček 
Pod Prešernovo glavo. niš 

Lahko smo zadovoljni z doseženim 
v osnovnem šolstvu 

v ptujski občini beležimo v zadnjih letih 
pomemben napredek na področju dejavnosti 
osnovnega šolstva. Tako letos deluje 29 osnovnih 
šol, od tega 17 samostojnih z 11 podružnicami in OS 
Dr. Ljudevita Pivka s prilagojeno obliko izobraže-
vanja. V 331 oddelkih je 7769 učencev, podatki pa 
kažejo, da je v zadnjih dvajsetih letih število učencev 
v osnovnih šolah padalo letno za okrog 126 otrok. V 
zadnjih petih letih pa je to poprečje 178. 

Pomemben napredek smo dosegli pri organiziranju 
podaljšanega bivanja z osnovno nalogo,) da tudi 
tako dopolnjujemo področje izobraževanja in varstva 
učencev, zlasti vozačev in tistih, katerih starši so 
zaposleni. Podal jšano bivanje pa potneni tudi nekako 
prehodno stopnjo med redno osnovno šolo in 
celodnevnim programom. Do leta 1978 je bilo vklju-
čeno v enotni program in zato tudi financirano prek 
republiške solidarnosti, po tem obdobju pa v celoti 
iz izobraževalne skupnosti. Letos je v podaljšano 
bivanje vključenih 1030 učencev v skupno 39 od-
delkih ali 13,3 odstotka vseh šoloobveznih otrok. V 
celodnevno šolo smo imeli v začetku leta 1975 vklju-

čenih 190 učencev v tem šolskem letu pa 431 v 19 
oddelkih, kar je manj kot smo načrtovali. 

Iz analize razvoja vzgoje in izobraževanja v 
zadnjih štirih letih povzemamo, da kažeta učni uspeh 
in generacijski osip boljše rezultate. Zlasti učni uspeh 
je bil v nanehnem porastu, čeprav lahko v zadnjih 
dveh letih govorimo o neznatnem padcu kot posledici 
poostrenega sprejemanja učencev v 0 § s prilagojenim 
učnim programom. Na boljše uspehe in rezuhate na 
področju generacijskega osipa pa so vplivali tudi 
boljši pogoji za delo na osnovnih šolah. Veliko 
imamo" namreč šol s povsem saniranimi prostori, iz 
združene amortizacije pa je bilo moč kupiti tudi 
potrebna učila in opremo. 

Naj dodamo še, da je tudi vsa predšolska 
generacija zajeta v malo šolo, po svoje pa . so k 
uspešnemu delu pripomogli tudi oddelki podalj-
šanega bivanja, dopolnilni in dodatni pouk. 

Na osnovnih šolah v ptujski občini je zaposlenih 
tudi pet socialnih delavcev, ki so s svojim strokovnim 
delom že ' veliko pripomogli k reševanju učnih, 
vzgojnih in nenazadnje tudi širših — družinskih 
problemov. mš 
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VOJNA BESED V ETRU 
Rekli smo, da je bila pred vojno glasba glavna vsebina radijskih pro-

gramov. Danes to bržkone ne velja več. Zlasti na kratkih in srednjih valo-
vih poteka , ,mednarodna vojna besed", izrečenih v eter s tem ali onim na-
menom, s takšnim ali drugačnim ideološkim predznakom. Države v razvo-
ju, ki še nimajo dobro razvitih lastnih nacionalnih radijskih družb, seveda 
poslušajo radijske ,,velesile". Leta 1955 sta bili dve tretjini vseh radijskih 
sprejemnikov še vedno v zahodni Evropi in Severni Ameriki, v Afriki le 
približno pol milijona, v Indiji in na Kitajskem pa približno en milijon ra-
dijskih sprejemnikov.' Danes pa je v Afriki že kakih 23, v Indiji 20 in na Ki-
tajskem več kot 50 milijonov radijskih sprejemnikov. Družba BBC s svoji-
mi oddajami za tujino ni več na prvem mestu na svetu, kot je to bila leta 
1950. Takrat je bila praktično edina družba z močno čezmorsko oddajno 
mrežo. 

Uanes je slika močno drugačna: SZ je v zadnjih dvajsetih letih poče-
tverila količino oddaj za tujino, držiive Varšavskega sporazuma so jih po- . 
dvojile, Egipt jih je v času med 1955 do 1960 potrojil, Kitajska pa — v 
istem obdobju — početverila. Tako danes po številu oddaj za tujino vodita 
Sovjetska zveza in ZDA, ki oddajata v tujih jezikih po 2000 ur na teden. 
Sovjetska zveza oddaja kar v 84 jezikih. In tudi po oddajah za Indijo, ki 
je bila nekoč izključno področje BBC, danes radio Moskva oddaja trikrat 
več kot pa London. 

Radijske besede so sodobni misijonarji . Nosijo in razširjajo besedo, z 
njo pa vpliv. Prosvetljevanje ljudstev in narodov, ki nimajo lastnega radia, 
seveda ni edini namen. In tudi prvi ne. 

VZPON IN ZATON TIMESA 
Branje časopisa na podzemski železnici j e za Angleža vsakdanji ritual. 

Branje nedeljske priloge Timesa ali Observerja prav tako. Priljubljenost 
tiska je očitna, saj imajo tabloidni časopisi Daily Mail, Sun, Daily Mirror 
po večmilijonske naklade, najvišje na svetu. Podobno visoke naklade ima-
jo tudi nedeljski časopisi Sunday People, News of the World itd. Fleet 
Street, ki sicer vrvi od vsakovrstnih DOSIOV. vedno znova opominja človeka 
na moč, ki jo ima, ,sedma sila" oziroma,,četrt i s t an" . 

Med vsemi temi časopisi je bil nekoč kralj Times, časopis, ki s e j e znal 
veličastno in dostojanstveno prilagajati času in oblasti. 

Leta 1963 je ta časopis naročil anketo, s katero na j bi ugotovil bralne 
navade znanih osebnosti — ,,ljudi na v rhu" . Anketa je zajela 6474 ljudi, ki 
jih omenja britanski Who's Who (Kdo je kdo). Od tega jih je 63 odstotkov 
odgovorilo na vprašanja. Rezuhati so pokazali, da jih 70 odstotkov od 
skupnega števila bere Times. V primerjavi z drugimi časopisi je imel Times 
po naslednji razpredelnici najodličnejše bralstvo: 
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Vrhunski profesorji 70 % 23 % 11 »/o 7 % 32 % 5 % 
Glavni poslovneži ' 79 % 52 <Vo 36 % 29 % 15 % 55 "7o 
Vladni funkcionarji 8 5 % 4 1 % 1 8 % 1 8 % 2 2 % 2 4 % 
Vrhunski politiki 7 1 % 7 4 % 3 5 % 4 3 % 3 9 % 2 7 % 
Glavni upravni funkcionarji 85 % 41 % 26 % 22 % 24 % 22 % 

Čeprav z razmeroma nizko naklado je Times vedno tehtal svoj pomen 
s političnim vplivom, ki ga je nedvomno imel. Njegov predvojni urednik 
Geoffrey Dawson (časopis je urejal 29 let) je bil z vsemi štirimi v konserva-
tivni politiki. Premiera Baldvvin in Chamberlain sta bila njegova najtesnej-
ša prijatelja. Z 

njima, s Halifaxom in drugimi uglednimi britanskimi politi-
ki se je Dawson za konec tedna sestajal v zasebnih podeželskih dvorcih. 
Tam se je kovala britanska zunanja politika, ki je bila — vse do Churchila 
— politika sprave, pomirjanja in popuščanja Hitlerju. 

V svetu je radio še vedno glavni vir informiranja . Leta 1955 je ves 
svet premogel 237 milijonov radijskih sprejemnikov, lani pa že eno mi-
lijardo 380 milijonov. 

Potem ko je uredoik Dawson odšel v pokoj , je Times začel naglo 
podpirati odločnejšo Churchillovo politiko do nacistične Nemčije. Po zma-
gi je prav tako z vso gorečnostjo podpiral program povojne gradnje, ki ga 
je izvajala laburistična vlada. To je počel resnično s takšno ognjevitostjo, 
da so ga nekateri začeli imenovati ,,tripenijevski Daily Worke r " (delavski 
časopis). Toda vse to je bilo v skladu s politiko Timesa — z vsemi silami 
podpirati vlado, ki je na oblasti, ne glede na to, ali je konservativna ali la-
buristična. Kljub temu je bil list v bistvu vedno konservativen, trmasto je 
vztrajal pri svojih starih vzorcih. Ko so, na primer, kmalu po vojni v Brita-
niji začeli štediti s časopisnim papir jem, je uredništvo ra je znižalo naklado, 
kot pa zmanjšalo število strani. 

TISKARJI-TEHNIČNI UREDNIKI 
Kot nacionalna institucija je Times vedno veljal tudi za nekaj, kar spo-

minja na ostarelo čudaško tetko. Sto osemdeset let se ni hotel odpovedati 
temu, da bi na prvi strani objavljal kaj drugega kot male oglase, med kate-
rimi so bili tudi takšni: ,, V maju in juni ju iščemo požiralce ognja in mečev, 
po možnosti z nekaj teološke izobrazbe." Med svojimi slovitimi pismi je 
skoraj obvezno vsako leto objavil tudi pismo tistega, ki je prvi v letu slišal 
kukavico itd. 

Graf jčna podoba časopisa se celo stoletje ni spremenila. I eta 1908 v 
Timesovi tiskarni še niso poznali stroja linotype. v uredništvu ni bilo niti 
enega pisalnega stroja. Prav tako tudi niso imeli redaktorjev, tudi tehni-
čnih urednikov <ie. Grafično podobo so , ,ure ja l i" kar tiskarji sami in to 
preprosto tako, da so stolpec polagali k stolpcu, tesno drug ob drugem. In 
ker so bili po železnem pravilu lastnikov časopisa — družine Walter — 
uredniki in novinarji ostro ločeni od tiskarne, uredniško vodstvo sploh ni 
mogli vplivati na tiskarno, da bi izboljšali vnanji videz časopisa. Polno sto-
letje je Times izhajal vsak dan enako: notranje strani so vsebovale nekaj 
komentarjev in zadnje novice, urejene tako, kot jih je pač postavil stavec. 

Nadaljevanje prihodnjič 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 
Na indonezijskem otočju so se 

razvile različne glasbene kulture z 
bogato glasbeno zgodovino. V tej 
ogromni skupini otokov so se v to-
ku zgodovine srečevale številne rase 
in kulture, vplivale druga na drugo 
in se medsebojno menjavale. Staro-
indonezijska kultura (verjetno tudi 
sama produkt raznih še starejših 
kulturnih vplivov) je v toku dveh ti-
sočletij pr. n. št. s svojimi nosilci 
prodrla v nekaj , ,valovih" na 
otočje in tu doživela tudi številne 

spremembe. Prišla je v stik s staro-
selci, na spreminjanje staroindone-
zijske kulture pa je vplivala tudi 
izoliranost oz. pomanjkanje ustrez-
nih povezav med otoki. Ta glasba 
je bila v 1. tisočletju n. št. podvrže-
na indijskim in kitajskim vplivom, 
kasneje arabskim, po 16. stoletju 
pa evropskim (portugalskim in ni-
zozemskim). Vplivi so prihajali ne-
enakomerno in na različne načine. 
Prav zato ima vsak otok, pogosto 
pa tudi le del otoka oz. vsako pleme 
glasbene posebnosti, čeprav je po-
vsod prisotna skupna indonezijska 
osnova. 

V naši zbirki imamo 9 prečnih 
bambusovih flavt z otoka Celebes 
(Sulawesi), ki so lepo ornamentira-
ne in angklung, ki je idiofon nare-
jen iz bambusa ter rog narejen iz 
brezovega lubja.* 

Angklung, fototeka etnološkega 
oddelka, foto Raif Čeplak. 

*tekst je povzet iz knjige — 
Muzička enciklopedija, Zagreb 
1971. 

Ralf Ceplak 

OBDOBJE 
m RAZDOBJE 

• 
, ,Prosimo za mnenje b pravilnosti in upravičenosti rabe besed obdobje 

oziroma razdobje v posameznih konkretnih priinerih. Besedi v planskih 
dokumentih uporabl jamo zelo nedosledno." G. V. iz Maribora. 

Žal nam niste pojasnili, v kakšnih besednih zvezah in besedilih vam 
besedi obdobje in razdobje povzročata težave, zato ju bomo pomensko 
predstavili na podlagi gradiva, ki je o obeh besedah zbrano v Inštitutu za 
slovenski jezik. Besedi se uporabljata v naslednjih pomenih: 1. omejeno 
t ra janje a) v katerem se kaj zgodi, npr.: padavinska obdobja/razdobja, 
plansko obdobje/razdobje, b) v življenju, bivanju, npr. : starostna obdob-
ja/razdobja otroka, obdobje/razdobje odraščanja, 2. omejeno t ra janje z 
razmerami, okoliščinami, stvarnostjo vred, npr.: povojno obdobje/raz-
dobje industrializacije, različna obdobja/razdobja v zemeljski zgodovini, 
3. omejeno t ra janje kot de! neomejenega t ra jan ja , npr.: obdobje/razdobje 
od januarja do maja, umrljivost za tuberkulozo se je v kratkem obdob-
ju/razdobju zmanjšala. 

V naštetih pomenih sta besedi obdobje in razdobje sicer zamenljivi, 
vendar pa gradivo kaže, da raba besede obdobje po vojni narašča, v sta-
rejšem gradivu pa prev4aduje beseda razdobje, ki jo pozna že Pleteršnik. 
Viri, ki j ih ' ta slovar navaja, kažejo, da se je beseda razdobje uporabljala že 
od srede 19. stoletja dalje — Cigaletova terminologija (1880), Državni za-
konik (1871 — 1882), Novice, Slovenski narod. Videti je, d a j e prišlo do nje-
nega zamenjevanja z besedo obdobje bolj zaradi občutka, da gre za bese-
do, prevzeto iz srbohrvaščine, kot pa zaradi njene manjše pomenske ustrez-
n sti. Predpona raz (v razdobju) izraža ločevanje dob, predpona ob pri 
obdobju pa čas, v katerem se kaj dogaja . Ne glede nrf to, da sta besedi 
obdobje in razdobje sinonima, raba v zadnjem času daje prednost besedi 
obdobje še zlasti v t. i. stalnih zvezah (npr. literarna obdobja , plansko ob-
dobje, obdobje predpubertete, geološko obdobje). V 4. knj'igi Slovarja slo-
venskega knjižnega jezika bo beseda razdobje označena z , ,raba peša" in v 
tem smislu bi torej tudi zvezi plansko obdobje dali prednost pred zvezo 
plansko razdobje. 

» • • 

Morebitne predloge, kritike in opozorila v zvezi s slovenščino v javni 
rabi pošiljajte na naslov: JEZIKOVNO RAZSODIŠČE, Republiška konfe-
renca SZDL Slovenije, Ljubl jana, Komenskega 7. 
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Sejem za vsakogar 
Dvodnevni vrvež v Športni dvorani Mladika je zadovoljil vse, ki so 

lahko ceneje nabavili željeno zimsko-športno opremo. Zanimanje je bilo 
veliko, predvsem za otro?ko opremo, saj so prek Smučarskega kluba 
komisijsko prodali 679 kosov rabljene opreme, prodajah pa so tudi 
posamezniki. 

Trgovski podjetji Emona^Merkur in MIP sta prodali precej zimsko 
Športnih oblačil, MIP pa tudi 55 parov smuči. 

Obiskovalci, ki jih je bilo nad 2700, so lahko prek videokaset videli 
strokovne in propagandne filme, med njimi tudi filme, ki so jih posneli 
člani kluba na zimovanjih in ob smučarskih vikendih. Prav tako se je v to 
smučarsko ,,družino" včlanilo 52 novih članov in danes šteje klub že 232 
članov. 

Na voljo je bil lično izdelani Bilten, ki govori o delu kluba, o 
programu za zimsko sezono, zajema nasvete za izbiro smuči, priprave na 
prvi smučarski dan, obvestilo o ugodnostih članstva itd. 

Prvič je na sejmu predstavil svoje izdelke Veplast iz Titovega Vele-
nja, člani Brodarskega društva Ranča so dajali pojasnila in obvestila o 
deskah (surO in deskanju na vodi. 

Znani Elanov serviser Vlado Pisar je imel precej dela, prisotni pa so 
lahko videli elektronsko nastavljanje avtomatskih vezi, prvo tovrstno 
aparaturo v Jugoslaviji. 

Na sejmu je predsednik SK Ptuj, Andrej Kovač dejal, da z zadovolj-
stvom ugotavlja uspelost in upravičenost takšne prireditve, da se omogoči 
širšemu krogu ljudi, zlasti mladini, priti do zimske športne opreme. 

Vodja prireditve Borut Bernhard je dejal, da je zadovoljen nad 
vnemo in prizadevnostjo vseh članov kluba, ki na prireditvi delajo, vesel 
je nad številnim obiskom, kar je priznanje za vloženi trud, predvsem pa, 
da lahko ob tej priliki nudijo razne informacije, da svetujejo kaj si lahko 
nabavijo oz. potrebujejo zlasti začetniki ipd. Ob koncu je izrazil misel, ki 
je verjetno želja nas vseh, da bodo ugodne snežne razmere zvabile na bele 
poljane mlado in staro tako doma kot v bližnjih zimskošportnih središčih. 

anc 

XII. Lackov strelski 
turnir 

v nedeljo, 25. novembra so strelci SD Jože Lacko uspešno izvedli 
tradicionalni turnir v streljanju, ki so ga poimenovali po narodnem hero-
ju Jožetu Lacku. Lackovi strelci se s tem turnirjem vsako leto vključujejo 
v praznovanja ob Dnevu republike. 

Letošnji turnir je potekal na strelišču OSZ Ptuj. Strelci so se merili le 
v eni disciplini in sicer v streljanju s standardno zračno puško. Turnir je 
bil slabo obiskan, kajti s pištolo v občini Ptuj strelja le peščica ljudi. Zato 
so na turnirju sodelovali le strelci SD Jože Lacko, pa še ti niso bili v pol-
nem številu, saj se zaradi bolezni niso udeležili turnirja trije aktivni člani 
družine. 

Prvo mesto je osvojil Slavko Ivanovič (J. Lacko) z 271 krogi, drugo 
Branko Zupanič (§. d . Turnišče) 269, tretje Miloš Lazič (J. Lacko) 256, 
četrte Franc Bedrač (S. D. Turnišče) 253. Sledijo Ivo Baklan (J. L.) 249, 
Ibrahim Dugič (Garnizon) 243 in Ivan KruŠič (S. D.) 190 krogov. Ekipno 
je prvo mesto osvojila ekipa SD Jože Lacko s 776 krogi, drugo pa ekipa 
Športnega društva Turnišče s 712 krogi. Za SD. Turnišče so nastopili 
strelci SD Jože Lacko, ki so tudi člani omenjenega društva. 

Strelci si želijo, da bi bil XIII. Lackov turnir bolje obiskan. Na turnir 
bi naj povabili razne SD iz cele Slovenije kot so Olimpija, Mrož, Krim, 
Kranj in druge. 

ZB 

V slovo Mirjani 
Jesen počasi jemlje slo vo. 
Jesensko listje, ki se z vetrom, poigrava v zadnjih taktih neine 

melodije, pričara človeku kanček sreče. Kot list bi zaplesal v 
trenutku najsrečnejših dni Življenja! 

Noga obstoji, srce zastane, ko se zastrmi v praznino, kjer je 
prej bilo Življenje mlado, radostno, razigrano, neugnano . . . Išče, 
a se nič ne zgane. 

Vsi upi, vse nade zaman! 
Grenka bolečina ti razpara dušo, da bi kričal. . . 
Spet rišemo, pojemo, pišemo, se igramo . . . , a vendar nekaj 

manjka, nismo vsi, nismo skupina. Tvoje prazno mesto ob oknu 
nas ho nemo spominjalo nate, Mirjana. 

Učenci in delavci 
OŠ BORIS KIDRIČ 

KIDRIČEVO 

O športu slepih 
in slabovidnih 

Medobčinsko društvo na vidu prizadetih Ptuj-Ormož večkrat tesno 
sodeluje s pobratenim društvom VARAZDIN. 

Varaždinčani so nas povabili na medsebojno tekmovanje v kegljanju 
na avtomatskem kegljišču in v šahu. V obeh disciplinah so naši ekipi z 
malim rezultatom zmagali. 

Ni važno zmagati, važno je da se srečujemo in izmenjamo medsebojna 
društvena dela in težave. 

Po daljšem odmoru smo povabili društvo Varaždin na povratno 
srečanje v mini kegljanju in pa derbi v šahu. 

Tekmovanje v mini kegljanju je bilo zelo živahno in naši tekmovalci so 
z večjo razliko podrtih kegljev zmagali. V šahu je naša ekipa izgubila. 

Besedilo in posnetek: R. R. 

Ekipi pri šahu. Zmagovalci na desni, premaganci na levi strani. 

Ptujski ribiči so se ponovno izkazali 
Se veliko je takih, ki ob besedi ri-

bič vidijo osebo v visokih gumija-
stih škornjih, z značilnim klobu-
kom, nahrbtnikom in seveda z ob-
vezno ribiško palico. Ribič je pač 
zato, da gre ribarit. Ce kaj ujame je 
dobro, če ne pa bo drugič. In to je 
vse. Poznavalci pa dobro vedo, da 
temu ni tako. Ce bi ribiči samo lo-
vili, bi ob ,,pomoči" onesnaže-
vanja voda bil ribji zarod marsikje 
samo še lep spomin. Ribe in ostale 
vodne živali živijo v vodi, ki pa ni 
potrebna samo vodnemu življenju. 
Vedno znova se slišijo zastrašujoči 
podatki o odstotkih naših voda, ki 
so praktično mrtve, ali pa tako 
umazane da niso uporabne, če 
računamo veljavne stopnje one-
snaženosti. Veliko vzrokov onesna-
ženja in zastrupljanja bi lahko 
našteli. Rezultati pa so žal vedno 
isti — pogin in uničenje. Nepo-
srednega krivca najdemo le redko. 
Nepoučeni izjavljajo, da zoper to 
uničenje nihče ničesar ne stori in pri 
tem ne pomislijo, koliko se morajo 

truditi člani ribiških družin za 
,,vzdrževanje" naravnega okolja in 
vzgojo rib. 

Tudi o prizadevnosti ptujskih ri-
bičev smo že veliko slišali. Pa ne 
samo na območju matične občine. 

Iz leta v leto nas razveseljujejo s 
podatki o ,,tonažah" vzrejenih rib, 
ki jih vlagajo v vode, ki jih ima v 
upravljanju RD Ptuj. Za vzrejo rib 
je potrebno pripraviti tudi ,,teren" 
— ribogojnico. Prav nič ni pretiran 
podatek, da so ribogojnice RD Ptuj 
med najbolj urejenimi v Sloveniji, 
za kar pa gre zahvala ptujskim ribi-
čem. 

Tako je bila prejšnjo soboto v ri-
bogojnici Pacinje akcija čiščenja 
ribogojnice. Ponovno se je odzvalo 
veliko število ribičev. Prišli so brez 
ribiškega pribora, kajti delali so z 
lopatami, krampi, sekirami, 
mačetami in motikami. Očistili so 
izpustni kanal, poželi že preveč 
razraščeno rogozo, razredčili 
poraslo grmičevje, odstranili plevel 
in trnje, splanirali dovozne poti do 
ribogojnice in še kaj. Vreme jim ni 
bilo naklonjeno; bilo je sicer 
sončno, vendar je pihal zelo močan 
in hladen veter, kar pa ni oviralo 
pridnih rok in so začrtano akcijo 
speljaH do konca. 

Tako se torej začne pot do dišečega pSena ki se nekoč znajde v onvi ali na 
žaru. S. Vičar 

Valerija Novak tretja 
v Zalogu pri Ljubljani je bil v soboto republiški selekcijski turnir za 

članice. V drugi skupini je igrala tudi članica NTK Petovie Valerija Novak. 
V to skupino je prišla kot druga rezerva in si z dobro igro priigrala odlično 
tretje mesto. 

Isti dan je bil v Radljah selekcijski turnir severovzhodne regije za pio-
nirje in pionirke. V prvi skupini pionirk je bila Alenka Pišek druga, Nataša 
Jurgec, ki je igrala v tretji skupini, je bila četrta. Petja Janžekovič se je v 
tretji skupini pionirjev uvrstil na deveto mesto. 

Prihodnjo soboto in nedeljo čakajo igralce NTK Petovie tri 
preizkušnje. Članice prve ekipe Sanja Džankič, Tamara Kampuš, Valerija 
Novak in Tanja Sinic imajo dve pomembni srečanji medrepubliške lige v 
Vinkovcih in Tuzli. Pionirke Simona Jaušovec, Alenka Pišek in Bojana 
Ratajc bodo svoje moči pomerile v Zalogu na republiškem selekcijskem 
turnirju. Pionir Boris Seguia pa bo igral na enakem turnirju v Lendavi. 

Besedilo in posnetek: UM 

Pridružite se nam 
AEROKLUB Ptuj sprejme več mladincev in mladink v tečaj za 

jadralne pilote, padalce in motorne pilote. Pogoji za sprejem so, da 
kandidati: 

— niso mlajši od 16 let 
— da imajo končano osemletko 
— da niso odslužili vojaškega roka (fantje) 
— da 'majo kandidati za motorne pilote veljavno dovoljenje 

jadralnega pilota 
— da so zdravstveno sposobni, kar bo ugotovila posebna 

zdravniška komisija. • 
Šolanje bo v Ptuju in na letališču v Moškanjcih v popoldanskem 

času. Po uspešno opravljenih izpitih vam bo omogočeno nadaljnje 
šolanje in dosedanje športnih rezultatov v vseh aeroklubih in v enotah 
našega vojnega letdstva. 

Prijave sprejemamo do II . januarja 1985 v pisarni Aerokluba 
Ptuj v Jadranski ulici (/1, vsak dan od 8. do 15. ure. 

Pridite čimprej! 
Vaierija Novak 

ČETRTEK, 13. DECEMBRA: 
8.50 TV v šoli: TV koledar. Pes-

mi in zgodbe za vas, H. Ch. 
Andersen: Vžigalnik, Zima na 
Hrvaškem, Živi organizmi. Tehni-
čne zanimivosti, Stiridimenzional-
na matematika, Poročila; i0.35 
TV v šoli. Kemija v industriji. 
Risanka, Zadn je minute; 
16.20—23.50 Teletekst RTV 
Ljubljana; 16.35 Šolska TV: 
Ustvarjanje Titove Jugoslavije, 
Tito na čelu partije, dok. oddaja; 
17.45 Poročila; 17.50 .A. Ingolič: 
Mladost na stopnicah, mladinska 
nadaljevanka; 18.25 Zasavski 
obzornik: 18.40 Delegatska tribu-
na; 19.10 Risanka; 19.24 TV in ra-
dio nocoj; 19.2:6 Zrno do zrna; 
19.30 TV dnevnik II 19.55 Vreme: 
20.00 Tednik; 21.05 J. Clavell: So-
gun, nadaljevanje in konec; 22.20 
TV dnevnik II; 22.35 Iz svetovne 
klasike — G. Boccaccio — A. Vu-
ga: Dekameron, O neapeljskem 
rubinu in o ženski zvestobi (^b); 

PETEK, 14. DECEMBRA: 
8.50 TV v šoli: TV koledar. Zi-

ma, Koš za košem. Ruščina, Kaj je 
film. Poročila; 10.35 TV v šoli: 
Zgodovina, Risanka, Planet Zem-
lja, Mali program. Risanka, Teori-
ja književnosti, Zadnje minute; 
17.05—00.10 Teletekst RTV Ljub-
ljana; 17.20 Poročila; 17.25 Pihal-
ni orkestri: Zvoki z osvobojenega 
ozemlja; 17.55 Za mano. mulci 
madžarska otroška serija; 18.25 
Obzornik ljubljanskega območja; 
18.40 Zdravilne vode: Cateške ter-
me, izob.aževalna serija; 19.05 
Risanka; 19.24 TV in radio nocoj; 
19.26 Zrno do zrna; 19.30 TV 
dnevnik 1; 19.55 Vreme; 20.00 
Včeraj za jutri: Tekmovalna vne-
ma, dok. serija; 20.45 Ne prezrite; 
21.05 A. Jay-J. Lynn: Da, gospod 
minister, angleška humoristična 
nanizanka; 21.35 TV dnevnik II; 
21.50 Primer Patty Hear st., ame-
riški film; 

SOBOTA, 15. DECEMBRA: 
7.45-13.30 in 15.45-23.50 

Teletekst RTV Ljubljana; 8.00 
Poročila; 8.05 Ciciban, dober dan: 
Klo\ni so bolni od smeha-Zička: 

8.20 Z besedo in sliko — J. Ribi-
čič — Nana, mala opica; 8.35 Pe-
šec v avtu, otroška serija TV Tito-
grad; 9.05 A. Ingolič: Mladost na 
stopnicah, mladinska nadaljevan-
ka; 10.00 Čudeži narave: Pelikani, 
kanadska poljudnoznanstvena se-
rija; 10.25 Pikncavallo: Svetovni 
pokal v smučanju-slalom (ž); 11.30 
Včeraj za jutri: Oktobrski obra-
čun, dok. oddaja; 12.05 Glasbena 
oddaja; 12.25 Piancavallo: Svetov-
ni pokal v smučanju-slalom (ž), 
prenos 2. teka; 16.00 Poročila; 
16.05 Neznani Chaplin, angleška 
nadaljevanka; 17.00 PJ v košarki 
Borac—Crvena zvezda, prenos; 
18.30 Čudeži narave, kanadska 
poljudnoznanstvena serija; 19.10 
Risanka; 19.24 TV in radio nocoj; 
19.26 Zrno do zrna; 19.30 TV 
dnevnik I; 19.55 Vreme; 20.00 No-
coj iz Cankarjevega doma: Big Ba-
nd RTV Ljubljana; 21.50 Zrcalo 
tedna; 22.10 Princ igralcev, ameri-
ški film; 23.45 Poročila. 

NEDELJA, 16. DECEMBRA: 
8.05—22.35 Teletekst RTV Lju-

bljana; 8.20 Poročila; 8.25 Ziv 
žav, otroška matineja; 9.15 Za 
mano, mulci, madžarska otroška 
serija-ponovitev; 9.55 Madonna di 
Campiglio: Svetovni poKal v smu-
čanju-slalom (m), prenos 1. teka; 
11.00 625, oddaja za stik z gledal-
ci; 11.20 Čez tri gore: Kvintet bra-
tov Zupan; 11.50 Svetovni pokal v 
smučanju — veleslalom (ž), posne-
tek 1. teka iz Piancavalla; 12.25 
Piancavallo: Svetovni poka! v 
smučanju — veleslalom (ž), prenos 
2. teka; 12.55 Madonna di Campi-
glio: Svetovni pokal v smučanju — 
slalom (m), prenos 2. teka; 14.25 
Poročila; 14.30 G. Stefanovski: 
Naša leta, nadaljevanka TV Skop-
je; 15.30 Visok pritisk, zaba-

vnoglasbena oddaja TV Koper; 
16.25 Edvard in Karolina, franco-
ski film; 17.55 Športna poročila; 
18.10 TV kviz; 19.10 Risanka; 
19.24 TV in radio nocoj; 19.26 Zr-
no do zrna; 19.30 TV dnevnik, 
19.55 Vreme; 20.00 A. Marodič: 
Resnični obraz Anite Novak; 21.00 
TV plošča: Jani Kovačič; 21.15 
Športni pregled; 21.45 Živeti z na-
ravo, reportaža TV Sarajevo 22.30 
Poročila. 

PONEDELJEK, 17. DECEM-
BRA: 

9.00 Zimski šolski spored; 10.05 
TV v šoli: Velikani svetovne knji-
ževnosti: Lessing, Risanka, Angle-
ščina, Mali program. Risanka, 
Poklic: Urar, Zadnje minute; 
12.25 Madonna di Campiglio: 
Svetovni pokal v smučanju super-
veleslalom (m), prenos; 
15.50—22.55 Teletekst RTV Ljub-
ljana; 16.05 Poročila; 16.20 
Svetovni pokal v smučanju — 
superveleslalom (m), posnetek iz 
Madonne di Campiglio; 17.20 Pe-
šec v avtu, otroška serija TV Ti-
togr^d; 17.50 Nega bolnika na do-
mu, izobraževalna serija; 
18.10 Spekter; 18.40 Pet 
minut za rekreacijo; 18.45 Mladi 
upi; 19.15; Risanka; 19.24 TV m 
radio nocoj; 19.26 Zrno do zrna; 
19.30 TV dnevnik; 19.55 Vreme; 

TOREK, 18. DECEMBRA 
9.00 Zimski šolski spored; 10.05 

TV v šoli: Kemija, Risanka, Met-
ropollitanski muzej. Lik Madon-
ne, Mali program: Sola, Risanka, 
Glasbeni pouk. Zadnje minute: 
Poti izobraževanja — Kdor več 
zna, hitreje čita; 16.20—22.15 
Teletekst RTV Ljubljana; 16.35 
Šolska TV: Ustvarjanje Titove Ju-
goslavije — Pred fašističnim napa-
dom, dok. oddaja; 17.35 Poročila; 

17.40 ZBIS — J. Ribičič: Nana, 
mala opica, otroška serija; 17.55 
Na kamnu in Centini hladni, 1. del 
folklorne oddaje TV Zagreb; 18.25 
Dolenjski obzornik; 18.40 
Pustolovščina: V domovini deklice 
Heidi, otroška oddaja TV Beo-
grad; 19.05 Risanka; 19.24 TV in 
radio nocoj; 19.26 Zrno do zrna; 
19.30 TV dnevnik I; 19.55 Vreme; 
20.00 J. Romains: Nekaj ljudi 
dobre volje, nadaljevanje in ko-
nec; 21.00 Aktualno; 22.00 TV 
dnevnik II; 

SREDA, 19. Decembra: 
9.00 Zimski šolski spored; 10.05 

TV v šoli: Življenjske skupnosti. 
Risanka, Alpsko smučanje. Mali 
Program: Znanstvenofantastični 
film, SOLARIS 1972, Risanka, 
Kocka, kockica: Čarobna piščal. 
Zadnje minute: Na domačiji; 
17.35—23.20 Teletekst RTV Lju-
bljana; 17.50 Poročila; 17.55 Pe-
denjžep, otroška oddaja; 18.25 
Obalno-kraški obzornik; 18.40 Sli-
ke iz ženskega zapora, dokumen-
tarna oddaja TV Novi Sad; 19.10 
Ri.sanka; 19.24 TV in radio nocoj; 
19.26 Zrno do zrna; 19.30 TV 
dnevnik I; 19.55 Vreme; 20.00 
Film tedna: Veliko belo upanje 
(delovni nasl.) ameriški film; 21.40 
Kulturne diagonale; 22.10 Omizje. 

ČETRTEK, 20. DECEMBRA: 
9.00 Zimski šolski spored; 10.05 

TV v šoli: Kemija v industriji: 
Tovarna gume in obutve; Borovo, 
Risanka, Kitajska v letu popisa 
prebivalstva 2. del. Risanka, Iz ar-
hiva šolske TV, Zadnje minute: 
Pionirski film; 17.30—22.15 Tele-
tekst RTV Ljubljana; 16.45 Šol-
ska TV: Ustvarjanje Jitove Jugo-
slavije — Pred fašističnim napa-
dom, dok. oddaja; 17.45 Poročila; 
17.50 A. Ingolič: Mladost na stop-
nicah, mladinska uadalievanka; 
18.25 Notranjski obzornik; 18.40 
Čas, ki živi: Partizanska koračni-
ca; 19.10 Risanka; 19.24 RTV in 
radio nocoj; 19.26 Zrno do zrna; 
19.30 TV dnevnik I; 19.55 Vre-
me; 20.00 Tednik; 21.05 E. Lotia-
nu: Ana Pavlova, sovjetska nada-
ljevanka; 22.00 TV dnevnik II; 
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Regijsko mladinsko 
prvenstvo 

v soboto, 1. decembra je bilo v Murski Soboti mladinsko prvenstvo 
severovzhodne regije za posameznike in dvojice. Nastopalo je tudi sedem 
ptujskih mladink in mladincev. 

V konkurenci mladink je bila najuspešnejša Simona Jaušovec, ki se 
je uvrstila v polfmale in tam izgubila s prvouvrščeno Siničevo. Valerija 
Novak se je uvrstila v četrtfinale, kjer je z rezultatom 2:1 izgubila z dru-
gouvrSčeno Kolmančičevo z Raven na Koroškem. V tolažilnem delu, kjer 
so igrale mladinke, ki so izpadle v prvem in drugem kolu, je bila Bojana 
Ratajc druga, Alenka Pišek pa 3 . - 4 . 

V konkurenci mladincev je prijetno presenetil Boris Segula. V 
drugem kolu je nep r i č^ovano , z rezultatom 2:1, izločil petega nosilca 
Mekicarja iz Murske Sobote, nato še Cvetka iz Mute in v četrtfinalu iz-
padel s Sirovino z Raven na Koroškem. V tolažilnem delu je bil Bo-

y konkurenci dvojic mladinki Valerija Novak in Tanja Sinic nista 
imeli konkurence in sta vse nasprotnice premagali brez izgubljenega seta. 
Simona Jaušovec in Alenka Pišek sta bili 3 . - 4 . V konkurenci mladincev 
sta Igor Džankič in Boštjan Novak prišla do četrtfinala, kjer sta izgubila z 
Zitkom in Ungerjem iz Murske Sobote. 

Um 

..Strelci v trapu zaključili 
sezono" 

v 47. številki Tednika je na 15. strani tov. Janko Rožmarin protestiral 
zaradi netočne oziroma neresnične in nepopolne informacije, ki se je na-
našala na doseženo mesto na prvenstvu Jugoslavije v trapu v Zagrebu. 

Tov. Rožmarinu in bralcem, ki so članek prebrali, sem dolžan kot pi-
sec omenjenega ,,spornega č lanka" naslednje pojasnilo. V uradnem bilte-
nu SZ Hrvatske v Zagrebu ni navedeno, da so nekateri strelci odstopili 
zaradi bolezni in z dovoljenjem trenerjev. V biltenu kakor tudi v strelski 
reviji STRELEC je naveden uradni vrstni red vseh sodelujočih na tem 
prvenstvu. Citiram: ,,60. Kocijančič Klaudio , ,Lovec" , Buje-135, 61. 
Kobilarov Dušan. S. Simin, Bečej — 133, in ROŽMARIN JANKO, 
, ,01impi ja" , Ljubljana-133." Kot lahko vidimo si je tov. Rožmarin po 
uradni objavi rezultatov delil 61. mesto v posamezni konkurenci med 104 
strelci. 

Poudar jam, da informacija ni bila vrinjena z namenom, da bi 
večkratnemu državnemu prvaku v tej disciplini škodovala. Članek je bil 
napisan predvsem zaradi tega, da bi bralci zvedeli, da se strelskih tek-
movanj ne udeležujejo le strelci v streljanju z MK in zračnim orožjem, 
temveč tudi strelci v disciplinah trap in skit. Tov. Rožmarina pa sem v 
članku omenil predvsem zaradi tega, ker je strelec v disciplini trap in je 
občan občine P tu j . Vemo pa, da le dobremu strelcu uspe priti na pr-
venstvo Jugoslavije. ^ b 

Prehodni pokal dneva 
republike ekipi SD Agis 

Ptujski strelci so se tudi v tem letu aktivno vključili v širši krog 
praznovanj ob Dnevu republike, saj so organizirali tradicionalno, že tretje 
tekmovanje za pokal Dneva republike v streljanju s serijsko zračno 
puško. Tekmovanje je bilo na strelišču OSZ Ptu j , ki je tudi organizator 
tega množičnega strelskega tekmovanja. Letos se je za prehodni pokal 
potegovalo kar 17 ekip občine P tu j . Sodelovalo je 87 strelcev. 

Prvo mesto je osvojila prva ekipa SD Agis s 874 krogi in tako je tej 
SD že drugič podeljen prehodni pokal Dneva republike. V letu 1982 ga je 
osvojila SD Turnišče, lani pa SD Agis. Vrstni red za ekipo SD Agis je 
sledeč: 2. SD Turnišče-1 864, 3. SD MIP 842, 4. SD Kidričevo 841, 5. SD 
Jože Lacko 833; sledijo SD Kidričevo-II 816, SD Jože Lacko-Emona-KK 
815; SD Draženci 815; SE Železničar 814; SD Gradnje 792, SD Agis-II 
770, SD Vitomarci 755; SD Opekar 752; SD Trnovska vas 745; SD Polen-
šak 724. 

Med posamezniki je prepričljivo slavil član ekipe SD Agis Zvonko 
Hajduk s 188 krogi, kar je eden najboljših rezultatov v tem letu. Sledijo 
Tonči Planine (Turnišče) 180; Zdenka Matjašič (Turnišče) 179, Franc 
Simonič (Agis) 177 in Ludvik Pšajd (Jože L^cko) 175 krogov. 

Tekmovanje so uspešno vodili strelski sodniki OSZ P tu j . Vsi pa si 
želijo, da bi bilo na takšnih in podobnih tekmovanjih vedno Več strelcev. 

ZB 
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PREKINJENA VOLILNO PROGRAMSKA 
KONFERENCA OK ZSMS PTUJ 

Po čigavi 
»zaslugi"? 

Po neuspelem poskusu 29. oktobra je bil tokraten sklic programsko-
volilne konference OK ZSMS Ptuj v torek, 4. decembra, uspešen. 
Polnoštevilni resda nismo bili, toda po zanemarljivi zamudi (deset minut) 
s katero se je začela konferenca, je verifikacijska komisija ugotovila, da 
je od 160 delegatov navzočih 91. Bili smo torej sklepčni in lahko smo 
pričeli z delom. 

V začetku se delegati nekako niso mogli ogreti za razpravo, toda po 
prebitem ledu je steklo tudi to. Opozorili so zlasti na nezaposlenost 
mladih, ki končajo šolanje in predlagali nekaj možnih rešitev (zma-
njšanje pogodbenega in nadurnega dela), opozorili so na problem 
opravljanja pripravništva, ki je pogoj za pridobitev ustrezne izobrazbe ter 
opozorili na zapiranje občinskih meja ob reševanju tega problema. Med 
vsebinsko razpravo so posamezni delegati, kdo bi vedel iz kakšnih 
razlogov, začeli zapuščati sejo, čeprav se je le-ta komajda prav začela. 
Posamezniki so v strahu, da bomo zaradi odhajanju ponovno nesklepčni, 
predlagali, da najprej opravimo volitve (članov predsedstva, svetov, 
nadzornega odbora in statutarne komisije). Seveda smo nekateri temu 
nasprotovali, saj je vendar poglavitna vsebina in problemi, ki iz nje 
izhajajo. Ker pa je bil predlog prisotnih, da glasujemo, je izid glasovanja 
odločil, da najprej opravimo volitve. Bi jih naj opravili. Pa jih nismo, ker 
se je zataknilo že takoj na začetku. Delegati iz TGA Boris Kidrič 
Kidričevo so se namreč spotaknili ob spremembo na kandidatni listi — na 
prvi, ki je bila priložena sklicu za 29. oktober, je bil za predsednika 
občinske konference ZSMJ predlagan en kandidat, na tokratni kandidatni 
listi, ki so jo mladi prav tako prejeli v svoje sredine, in sicer ob drugem 
sklicu, pa je bil za predsednika občinske konference predlagan drugi 
kandidat. Vprašanja, zakaj tako, oziroma pripomb na novi predlog mladi 
iz TGA v niso posredovali pred konferenco in tako je sedaj popolnoma 
odveč postavljati vprašanja, če so bili zapleti na programsko-volilni 
konferenci, ki so ga sprožili s svojim, upamo si trditi, neodgovornim 
ravnanjem, potrebni, saj pripomb niso posredovali na občinsko kon-
ferenco, kjer bi jih lahko skupaj pretehtali. Tako pa . . . 

V tem času je prišlo tudi do nekaterih drugih sprememb na kan-
didatni listi, ki so nastale zaradi posameznikov, ki so iz osebnih razlogov 
zaprosili, da jih ne uvrstimo na kandidatno listo, a je resnici na ljubo 
treba povedati, da se ob te spremembe delegati iz TGA niso ,,spotaknili". 

In zakaj vse to pisanje? Predvsem in v glavnem zato, ker nas je 
večina, ki je bila na konferenci, spoznala, da osrednji problem ni bilo 
vprašanje prvi ali drugi kandidat, ampak nekaj povsem drugega, saj bi 
sicer mladi iz TGA svojo pripombo posredovali na občinsko konferenco 
že prej, za kar so imeli možnost. Očitno pa je bilo, da so o tem želeli 
govoriti prav na konferenci, v navzočnosti delegatov. Čemu? Kaj so 
hoteli s tem dokazati? Nepravilnost kadrovskega postopka, ki ga je 
vodilo predsedstvo OK ZSMS in ki je bil popolnoma pravilen? Zavedamo 
se, da je neprimerno pogrevati posamezne dele njihove razprave, toda 
nekatere primerjave, ki so jih postavljali so bile popolnoma neprimerne 
in so izzvale posmeh med prisotnimi. O tem, da razprave nismo imeli 
časovno omejene, pa tokrat ni vredno izgubljati besed, ker je, žal, 
prepozno in kar se nam je grdo maščevalo, saj so se posamezniki 
izgubljali v monologih. 

Končni rszultat triurne razprave, v kateri so se zvrstili tudi pred-
stavniki družbenopolitičnega življenja ptujske občine in članica pred-
sedstva republiške konference ZSMS Gordana Šiško, je bil sklep o 
prekinitvi konference. Drugi sklic torej v celoti ni uspel. Sklep o 
prekinitvi konference ni ,,po vzgledu RK ZSMS", kot nam pripisujejo 
nekateri, ker so tudi vzroki, ki so pripeljali do prekinitve, popolnoma 
drugačni, pa tudi v stilu zahodnih kampanj ni bil, ker niti prvi niti drugi 
predlagani kandidat delegatov nista prepričevala s kakšnimi ,,svojimi" 
programi (mimogrede: program v ZSMS sploh ne more biti ,,svoj", 
individualen, ampak je lahko le naš, skupen, enoten). Poleg tega pa 
kandidatna lista ni bila odprta, ampak zaprta, z enim kandidatom za 
predsednika. Tako sploh ni bilo vprašanje, katerega kandidata bomo 
potrdili, ampak je bilo le vprašanje, bomo predlaganega kandidata 
potrdili ali ne. Ampak tega niso hoteli vedeti oziroma razumeti. 
Posamezniki iz TGA so še naprej vztrajali v svoji besedni igri. 

Popolnoma umestno je vprašanje, v čigavem imenu so razpravljali — 
v lastnem ali v imenu svoje osnovne organizacije ZSMS. Če bi bila 
udeležba na konferenci polnoštevilna, bi jo morebiti pripeljali do konca 
ali pa bi se med delegati našel kdo, ki bi upal in znal oporekati 
posameznikom iz TGA, ki so pri mladinskem, aktivističnem delu morda 
pač izkušenejši kot je bila večina prisotnih delegatov in so to znali 
izkoristiti, vendar ne z najboljšimi nameni. Če so si za cilj zastavili 
prekinitev konference, jim je to uspelo. Toda to verjetno ni vsebina in srž 
dela, ki ga zahteva delo v organih občinske konference, zlasti še v 
predsedstvu. Tokrat so posamezniki nastopili proti nam, članom pred-
sedstva OK ZSMS, predstavnikom občinske organizacije mladih ptujske 
občine. So se vsaj v delčku sekunde vprašali, kako bomo sodelovali čez 
nekaj tednov, ko se nam bodo morda pridružili, saj so nekateri celo na 
kandidatni listi za predsedstvo OK ZSMS? Si bomo upali pogledati 
iskreno iz oči v oči? Ne bo med nami nevidne stene, ki jo bo težko ali 
nemogoče podreti? Zakaj je bilo to, kar se je zgodilo na programsko-
volilni konferenci potrebno, če je sploh bilo potrebno? So morda v 
ozadju skriti osebni interesi, ali pa morebiti celo trohica maščevanja? 

ToJa to je že druga, nekoliko starejša zgodba, ki pa ni tako od-
daljena, da je ne bi pomnili. Je že tako, da je pri vsaki stvari ustaljen red, 
taKO tUdI pri kadrovanju, in če je nekdo evidentiran, še ne pomeni, da bo 
tudi izvoljen, kajti za določeno nalogo je po navadi evidentiranih več, 
izvoljen pa samo eden. Toda zavedati bi se morali, da je že samo 
evidentiranje priznanje za delo. Toda kaj pomaga vse to, če si ga nekdo 
zapravi na način, kot sta si ga Vedlin in Kumer, mladinca iz TGA Boris 
Kidrič Kidričevo. 

Do nadaljevanja programsko-volilne konference, ki bo v ponedeljek, 
14. januarja 1985 ob 14. uri in na kateri bomo, upamo, polnoštevilni, 
mladinski zdravo! 

Predsedstvo 
OK ZSMS Ptuj 
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ŠE VEDNO BREZ NOVEGA VODSTVA 
OK ZSMS PTUJ 

čeprav so delegati iz osnovnih 
organizacij mladih in predstavniki 
družbeno političnih organizacij 
občine po prvem neuspelem sklicu 
v torek, 4. decembra popoldne z 
optimizmom sedli k programsko 
volilni seji občinske konference 
ZSMS Ptuj, so po nekaj več kot 
treh urah besednih dvobojev odšli 
s seje krepko razočarani; kot so 
povedali posamezniki pa tudi 
izigrani. 

Zlobni jeziki so ob zaključku te-
ga — drugega neuspelega sklica 
komentirali, da so mladinci pač 
sestankovali po vzoru svojih 
republiških funkcionarjev. Poz-
navalcem in mladinskim aktivi-
stom so pravgotovo znani dogodki 
v zvezi z republiško programsko 
volilno sejo mladih. Vendar gre 
pri nas v Ptuju prav gotovo za po-
vsem drugačna nesoglasja. 

Pravzaprav jih v prvem delu 
torkove seje, ko so razpravljali o 
u r e s n i č e v a n j u p r o g r a m s k i h 
usmeritev po 11. kongresu sloven-
ske mladine in o usmeritvah za de-
lo v naslednjem obdobju, skorajda 
ni bilo. Vse skupaj se je obrnilo pri 
dnevni točki volitve. Posamezni-
kom se je s seje tako mudilo, da so 
enostavno zahtevali prekinitev 
razprave o vsebinskem delu mladih 
in predlagali, da najprej opravijo 
volitve. 

Ko je delovni predsednik prebral 
kandidatno listo z imeni, kot 
verjetno veste je po sklepu zadnje 
seje predsedstva mladine bil za 
predsednika OK ZSMS predlagan 
novi kandidat Ivan Rojs iz Vito-
marc, so delegati iz TGA Kidriče-
vo zahtevali obrazložitev. V prvem 
sklicu programsko volilne seje 
pred mesecem dni je bil namreč 
evidentiran in pri kadrovski 
koordinaciji tudi potrjen Dragan 
Murko s Ptujske Gore. O tem 
kandidatu so razpravljali tudi v 
vseh osnovnih organizacijah in 

vprašanje je, so menili mladi iz 
TGA, če ne bi bil Murko izvoljen 
za predsednika na prvi seji, seveda 
čc bi bila ta sklepčna. 

Drugega sklica seje se je od 160 
delegatov — kolikor jih šteje ob-
činska konferenca — udeležilo le 
91 delegatov, do volitev pa jih je iz 
nepojasnjenih vzrokov odšlo še 9, 
tako, da so bili takrat že na robu 
sklepčnosti, saj je bilo prisotnih le 
82 delegatov. Mladi iz TGA so 
nadalje menili, da gre prav gotovo 
za neresen pristop pri kadrovanju, 
saj je skoraj nemogoče, da so v 
pičlem mesecu dni člani predsed-
stva tako krepko spremenili svoje 
mnenje in predlagali drugega 
kandidata Ivana Rojsa. 

Več kot očitno je bilo, da 
mladinci ne poznajo podrobneje 
nobenega od predlaganih kandida-
tov, saj so po njihovem mnenju 
bile obrazložitve o aktivnosti 
posameznika več kot preskromne. 
Kljub temu so mladi iz TGA poda-
li obširno obrazložitev o aktivno-
stih Dragana Murka in se opredeli-
li tudi zanj, kot za bodočega pred-
sednika občinske konference. Zato 
so zahtevali tudi odprto kandidat-
no listo z imeni obeh kandidatov. 

Očitno je bilo, da poznejša 
prerekanja in prepričevanja o 
pravilnosti poteka kadrovanja niso 
bila nikomur v korist, prej bi lah-
ko dejali, da so jemala ugled 
mladinski organizaciji. Prav je, da 
so mladi končno enkrat le pričeli 
resneje razmišljati o svojem bodo-
čem predsedniku, vendar bi to lah-
ko storili že prej, saj so imeli vsi 
možnosti poslati svoje pripombe o 

evidentiranih kandidatih pravočas-
no na OK ZSMS. Tudi posredo-
vanja članice predsedstva republi-
ške konference ZSMS, Gordane 

Šiško in posredovanja predstavni-
kov občinskih družbenih političnih 
organizacij niso pomagala. Za 
kandidata Ivana Rojsa, ki je bil za-
pisan tudi na veljavni kandidatni li-
sti kot edini kandidat za predsedni-
ka, se bi moralo odločiti po pravilih 
prek 80 delegatov (več kot polovi-
ca), žal pa se je zanj odločilo le 51 

delegatov, kar pa je bilo očitno pre-
malo. Zato so se z večino glasov 
odločili, da bodo o tem razpravljali 
še enkrat sredi prihodnjega meseca. 

Člani predsedstva OK ZSMS so 
se sestali takoj po prekinjeni seji in 
se dogovorili za podrobno analizo 
poteka kadrovanja in neuspele se-
je. To so storili v soboto. 8. 
decembra in v zvezi s tem sprejeli 
tudi določene sklepe. Z njimi pa 
vas seznanjajo sami. 

M. Ozmec 

V soboto, 24. novembra je bila na matičnem uradu v Ptuju prisrčna 
slovesnost. Po petdesetih letih skupnega življenja v trdni zakonski zvezi sta 
ponovno stopila pred matičarja in pooblaščenega delegata skupščine 
občine Ptuj JOZEF in KATARINA BRGLEZ iz Narapelj št. 5 v KS 
Majšperk, slovesno obnovila zakonsko zvezo in bila proglašena za 
zlatoporočenca. Jožef je star 76 let, delal je v majšperski volnenki in danes 
uživa zaslužen pokoj, 6 let mlajša Katarina pa je doma gospodinjila in 
obdelovala zemljo. V zakonu se jima je rodilo 6 otrok, danes pa ju 
razveseljuje tudi že 11 vnukov. 

Jožef in Katarina Brglez med svojimi najbližjimi ob razglasitvi za 
zlatoporočenca v poročni dvorani matičnega urada v Ptuju 

Foto: Langerholc 

Član Aerokluba Ptui zmagal 
Na zveznem tekmovanju sobnih modelov je zmagal Iztok Žagar, član AK Ptuj, 

in tako postal tudi republiški prvak, saj šteje tekmovanje hkrati za slovensko prven-
stvo. 

Sobni modeli so pravzaprav modelčki letal, saj so ,,težki" do 1,3 grama, 
razpetino krilc pa imajo največ 65 cm. Narejeni so iz balze in polivinila. Letalce leti 
s pomočjo elise, ki jo poganja gumica. Njihovi konstruktorji jih spuščajo samo v 
zaprtih prostorih, saj so modeli občutljivi že na najmanjša premikanja zraka. 
Primerna je na primer ormoška hala sladkorne tovarne, kjer je takšno tekmovanje 
že bilo uspešno izvedeno. Letošnje prvenstvo je potekalo v hali Gospodarskega 
razstavišča v Ljubljani, v soboto, L decembra. 

Tekmovali so v dveh kategorijah. V prvi so modeli z razponom do 35 cm. 
Najdaljši let je napravil Milan Mastnak (EMO Celje) pred Brankom Gelom (AK 
Trešnjevka) in Dušanom Pečkom (AK Ptuj). V ,,,veliki" kategoriji z razponom do 
65 cm je ostal najdalj v zraku model Iztoka Žagarja pred modelom klubskega tova-
riša Ota Velunška in modelom karlovškega modelarja Katka Lavriča. 

Milena Cestnik 

V tednu od 4. do vključno 11. decembra so miličniki postaje milice 
Ptuj in oddelkov posredovali v štirih prometnih nesrečah in pri tem 
zabeležili tri lažje telesne poškodbe. Vzroki nesreč so bili neprimerna 
hitrost, izsiljevanje prednosti in nepravilno vključevanje v promet. 
Materialno škodo na vozilih ocenjujejo na okoli 450 tisočakov. 

- OM 

UMRL NA KRAJU NESREČE 
V soboto, 8. decembra zjutraj je 

Stanko Holc, stanujoč v Ljubljani, 
Kotnikova 8, vozil z osebnim av-
tom iz Ljutomera proti Ormožu. 
V Mihalovcih, KS Ivanjkovci, je 
zapeljal na levo v jarek in trčil v 
betonski propust. Pri tem se je 
voznik tako poškodoval, da je 
umrl na kraju nesreče. 

AVTOBUS ZBIL KOLESARJA 
Na cesti med Salovci in Obre-

žem, KS Središče, je prejšnji četr-
tek avtobus, ki ga je vozil Jože 
Rižnar, med prehitevanjem zbil 
71-letnega kolesarja Antona 
Brumna iz Salovcev. Brumen je 
padel po cestišču in se hudo 
poškodoval. 

AVTO OBSTAL NA STREHI 
Martin Bedrač iz Zagrebške ce-

ste v Ptuju je 24. novembra vozil z 
osebnim avtomobilom od Ptuja 
proti Dornavi. V ovinku ga je v 
Podvincih zaneslo s ceste na trav-

nik, kjer je avto obstal na strehi. 
Voznik je bil hudo ranjen, sopot-
nik Stanko Seidl pa lažje. 

ZADEL V LESENO OGRAJO 
Zdenko Krajnc je 29. novembra 

v Mezgovcih z mopedom v ovinku 
zapeljal s ceste in zadel v leseno 
ograjo. Pri tem je bil hudo 
poškodovan. 

STRELJAL NA OČETA 
V Vintarovcih je prišlo do spora 

med očetom in sinom. Sin je stre-
ljal proti očetu z lovsko puško, na 
srečo ga ni zadel. Delavci milice so 
sina prijavili preiskovalnemu 
sodniku zaradi suma, da je posku-
šal očeta umoriti. 

Z NOŽEM GA JE HUDO RANIL 
Pred gostilno v Vitomarcih sta 

se stepla Franc in Janez iz Slav-
šine. Med pretepom je Janez 
potegnil nož in z jim hudo ranil 
Franca. 

Rodile so: 
Barbika Maučič, Kerenčičev trg 

13, Ormož — Urško; Ida Podvr-
šek, Arbeiterjeva 7 — Evelino; 
Ana Muršec, Biš 36 — Silvestra; 
Silva Njegač, Bukovci 100/f — 
deklico; Vlasta Kmetec, Mejna ce-
sta 23 — Petra; Dragica Sume-
njak, Prerad 37 — Petro; Romana 
Kovačič, Bezjakova 8 — Danijela; 
Ivanka Vilčnik, Muretinci 20 — 
deklico; Marija Tetičkovič, Gradi-
šča 142 — Stanislava; Romana 
Skrbinšek, Tržeč 5 — dečka; 
Ljudmila Kovačič, Središče, 
Prelinska 21 — Janija; Marjana 
Rozman, Apače 40 — deklico; 
Lidija Alič, Aškerčeva 16 — 
dečka; Danica Črnko, Grajenščak 
10 — dečka; Jožica Perko, Mestni 
vrh 104 — deklico; Mirjana 
Antonovič, Kraigherjeva 38 — 
Gorana; Katica Muršec, Spolenja-
kova 2 — Simono; Irena Germin, 
Zagorci 89 — dečka; Marija 
Mlinarič, Strmec 12 — Matejo; 
Brigita Gajšek, Zetale 59 - - dekli-
co; Zdenka Kropej, Ormoška 82 
— dečka. 

Poroke, 28. novembra 1984. 
Alojz Kozel, Slovenski trg 9 in 

Hedvika Cafuta, Slovenski trg 9; 
Milan Munda, Bukovci 71/a in 
Anica Roganov, Prešernova 16; 
Vladko Kelenc, Stojnci 25/a in 
Anica Zmazek, Bukovci 87/a. 

Poroke,1. dec. 1984. 
Jurij Ferme, Ljubljana, Tbilisij-

ska 65 in Mira Smid, Kicar 88; Jo-
žef Meško, Tibolci 37/c in Darin-
ka Križanec, Lovrenc na Dr. polju 
13; Branko Brumec, Belšakova 69 
in Kristina Lah, Belšakova 69; 
Gvido Fric, Sentovec 19 in Dragica 
Klemenčič, Moškanjci 83; Jožef 
Ivančič, Lovrenc na Dr. Polju 48 
in Stanka Smolinger, Lovrenc na 
Dr. Polju 48; Kari Pečnik, 
Radegunda 12 in Darinka Kumer, 

Smihel nad Mozirjem 2; Jožef 
Smigoc, Skorišnjak 41 in Ivana 
Milošič, Belavšek 43; Andrej Ogri-
zek, Draženci 33 in Mira Skok, 
Draženci 33; Milan Simonič, 
Dornava 3 in Marjanca Lajh, 
Sobetinci 9; Milan Hrga, Sturmov-
ci 17/a in Milena Sterbal, Draženci 
18/a; Stanislav Mlinarič, Gabernik 
19 in Marica Osterc, Gabernik 38; 
Franc Černivec, Brezbvec 28 in 
Zdenka Zula, Vehki vrh 3;. 

Poroke.8. dec.1984. 
Alojzij Repič, Podvinci 93 in 

Jedrta Cafuta, Čarmanova 4; 
Viktor Bedrač, Dolena 35/a in 
Majda Potočnik, Dolena 35/a; 
Davorin Sterbal, Gorišnica 92 in 
Darinka Krajnčič, Belšakova 55. 

Umrli so: 
Marija Tumpej, Vodova 6, roj. 

1935. umrla 26. novembra 1984; 
Ivan Planec, Krčeviha pri Vurber-
ku 28, roj. 1946, umrl 24. novem-
bra 1984; Simon Strelec, Bukovci 
62, roj. 1924, umrl 23. novembra 
1984; Angela Munda, Sp. Klju-
čarovci 15, roj. 1909, umrla 23. 
novembra 1984; Franjo Gregorin-. 
čič, Varaždinska 4, Ormož, roj. 
1910, umrl 30. novembra 1984; Še-
rif Denič, Nova cesta 9, roj. 1951, 
umrl 29. novembra 1984; Dominik 
Rumež, Kidričevo, Čučkova 7, roj. 
1923, umrl 5. decembra 1984; 
Anton Kekec, Na Tratah, roj. 
1933, umrl 6. decembra 1984; Ma-
rija Pihler, Sp. Velovlak 24, roj. 
1929, umrla 5. decembra 1984; 
Ivana Veršič, Spuhlja 138, roj. 
1894, umrla 6. decembra 1984. 

TEDNIK 
zdaja zavod za časopisno in radij-
sko delavnost RADIO—TEDNIK 
62250 Ptuj, Vošnjakova 5, poštni 
predal 99. Ureja uredniški kolegij, ki 
ga sestavljajo vsi novinarji zavoda, 
direktor in glavni urednik FRANC 
LAČEN, odgovorni urednik 
FRANC FIDERŠEK. tehnični 
urednik ŠTEFAN PUSNIK, novi-
narji: Jože Bračič, Nevenka Dob-
Ijekar, Majda Goznik, Ludvik Kotar, 
Martin Ozmec in Marjan Šneber-
ger. Uredništvo in uprava Radio — 
Tednik, telefon (062) 771-261 in 
771-226. Celoletna naročnina 
znaša 750 dinarjev, za tujino 1.360 
dinarjev. Žiro račun SDK Ri^ 
52400-603-31023. Tiska ČGP 
Večer Maribor. Na podlagi zakona o 
obdavčevanju proizvodov in stori-
tev v prometu je TEDNIK uvrščen 
med proizvode, za katere se ne 
plačuje temeljni davek od prometa 
proizvodov. 


